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AUTONOMIA LOCALĂ, ARCA LUI NOE AUTONOMIA LOCALĂ, ARCA LUI NOE 
PENTRU REPUBLICA MOLDOVA! PENTRU REPUBLICA MOLDOVA! 
LA 25 DE ANI 
DE INDEPENDENȚĂ, 
SE CAUTĂ O IDEE 
NAȚIONALĂ!!!

Ţara noastră a împlinit 25 de ani de In-
dependenţă, un motiv să ne gândim unde 
am ajuns și de ce locul acesta nu este nici 
pe departe paradisul promis de autorităţi 
de-a lungul acestui pătrar de veac. Sunt 25 
de ani care au schimbat faţa lumii 
și ar fi  trebuit să ne îndrepte și pe 
noi pe o cale mai bună, coordonate-
le căreia ni le conturau în declaraţii 
pompoase cei care s-au perindat la 
putere. La distanţă de zeci de ani însă, Re-
publica Moldova este un stat care rămâne 
prins, în mare parte, în mrejele trecutului. 
Coaliţii în toate nuanţele curcubeului, de 
cele mai multe ori, s-au perindat la putere 
fără a duce la bun sfârșit politici sau stra-
tegii, pe care le declarau prioritare, dar care 
au rămas la stadiul de fetus. Nu e de mirare 
că, după multiple deziluzii și lipsă de voinţă 
pentru schimbare, s-a format o masă critică 
gata să erupă, atunci când societatea civilă 
nu mai are încredere în promisiunile autori-
tăţilor.  În viitorul apropiat ne putem ciocni 
cu scindarea ireconciliabilă a societăţii, în 
situaţia în care în eșichierul puterii nu se va 
produce o resetare de mentalitate. Nu există 
o altă soluţie decât consolidarea societăţii 
sub o idee naţională unică. 

De data aceasta însă, îndemnul îi vizează 
în special pe guvernanţi care trebuie, în sfâr-
șit, să dea un semnal pozitiv de consolidare 
și bună voinţă, de consecvenţă în realizarea 
obiectivelor propuse. Din acest punct de 
vedere, intervenţia pe segmentul 
fortifi cării AUTONOMIEI LOCALE 
ar reprezenta ARCA LUI NOE pentru 
viitorul ţării.  Strategia prevede moder-
nizarea statului prin descentralizare, ceea 

”INTERVENŢIA RAPIDĂ ȘI PROMPTĂ PE 
SEGMENTUL FORTIFICĂRII AUTONOMI
EI LOCALE AR REPREZENTA ARCA LUI 
NOE PENTRU VIITORUL ŢĂRII!”

ce nu determină înfi inţarea de noi instituţii 
publice, ci aducerea instituţiilor statului 
către cetăţean, întărirea capacităţii admi-
nistrative a APL prin acordarea dreptului de 
a decide de sine stătător și a interveni prin 
pârghii legale. 

La moment, prin lipsa de acţiuni promp-
te, autorităţile sunt pe cale să discrediteze, 
în genere, întreaga idee a acestui proces de-
osebit de important. De fapt, noi, încă o dată, 
ne convingem că, la nivel de factori de deci-
zie, în Republica Moldova, nu există o vizi-
une foarte clară în ceea ce priveşte priori-
tăţile acestui stat, importanţa intervenţiilor 
în domeniul descentralizării. Sigur, au fost 

adoptate nişte acte, a fost prelungită Stra-
tegia Descentralizării, sunt nişte proiecte 
de legi, însă, iarăşi, cea mai mare boală este 
lipsa de fi nalitate a acestora. Atunci când 
ajungem să facem un pas foarte important 
şi real pentru autorităţile publice locale 
şi pentru ca lucrurile să avanseze în acest 
sens, noi ne stopăm. 

În principiu, de ce nu se doreşte, de zeci 
de ani, o reformă a administraţiei publice, în 
general şi a administraţiei publice locale, în 
special? Pentru că descentralizarea, de fapt, 
înseamnă depolitizarea, crearea centrelor 
de dezvoltare în toată Republica Moldova, 
nu numai în Chişinău, în capitală, în care 

se concentrează toate resursele: şi politice, 
şi economice, şi fi nanciare. Descentraliza-
rea înseamnă că tu trebuie deja să te duci 
în teritoriu şi nu tu eşti cel care dictează, 
dar, din contra, trebuie să asculţi ce îţi spun 
oamenii. Descentralizarea înseamnă adevă-
rata modernizare a statului.

Diferenţa dintre noi și ţările dez-
voltate, cu sistem social clar, cu ga-
rantarea drepturilor omului și cu 
legi care lucrează, constă în faptul 
că noi NICODATĂ nu am avut AUTO-
NOMIE LOCALĂ VERITABILĂ!

Asta, în situaţia în care, administraţia 
locală este responsabilă direct de calitatea 
vieţii oamenilor din comunitatea pe care 
o conduc. Totuși, pentru o administraţie 
locală efi cientă este necesară creşterea ca-
pacităţii administrative şi fi nanciare a aces-
teia. Păstratrea verticalei puterii nu 
înseamnă altceva decât MOARTEA 
LOCALITĂŢILOR ȘI RISCUL DE AU-
TORITARISM.

”ANUME DATORITĂ FAPTULUI CĂ AU ÎNŢELES LA TIMP 
CĂ PRIMUL ȘI CEL MAI IMPORTANT LUCRU CARE TREBU
IE DE FĂCUT ÎNTRUN STAT CU UN TRECUT TOTALITAR 
ESTE DE A DOBORÎ  VERTICALA PUTERII ȘI SĂ AI ÎNCRE
DERE ÎN PROPRIILE COMUNITĂŢI LOCALE ȘI EDILII LOR!!!”
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PRIMARII, DEPENDENŢI 
ȘI ÎN FAŢA COVEŢII SPARTE

Autonomia locală în Republica Moldova 
este încă una foarte fragilă, care se poate 
rupe în două la cea mai mica intervenţie 
greșită!  Atâta timp cât formalismul şi su-
perfi cialitatea vor sta la baza dialogului în-
tre puteri, nu vom înregistra niciun fel de 
succese. Din păcate, practicile regimului an-
terior sunt păstrate şi aplicate în continua-
re, iar luarea unor decizii unilaterale, fără a 
consulta APL, este încă o practică curentă a 
autorităţilor. 

Cu regret, constatăm, că nici actuala cla-
să politică, în pofi da avântului și speranţelor 
generate odată cu venirea la putere, așa și 
nu a înţeles importanţa demolării vertica-
lei puterii în această ţară și nu a conștien-
tiza locul și rolul vital al descentralizării 
și autonomiei locale pentru modernizarea 
și dezvoltarea ţării noastre. Când spunem 
guvernare, ca să fi e pe înţelesul tuturor și 
fără interpretări, avem în vedere toată clasa 
politică actuală, inclusiv Guvernul, Parla-
mentul și opoziţia parlamentară, luate la un 
loc și fără a face distincţie. Toţi au ”contri-
buit” într-o măsura sau alta la tărăgănarea, 
neimplementarea, neadoptarea, blocarea, 
desconsiderarea etc. a reformelor reale în 
domeniul descentralizării. Unii din lipsa vi-
ziuni și înţelegerii importanţei strategice a 
acestui domeniu, alţii din ambiţii și intere-
se de grup/partid. Deja nu contează. Este un 
fapt deja împlinit și un car cu restanţe care 
vorbesc de la sine.  Constatăm că nici aceas-
tă clasă politică așa și nu a înţeles cauza și 
motivul de ce marele ”reforme” și ”realizări” 
nu ajung la popor; nu a înţeles de ce pro-
gramele sale guvernamentale ”perfecte” și 
strategiile naţionale ”importante” elaborate 
și adoptate de cele mai lucide minţi (din ţară 
și mai ales de peste hotarele ei) în ultimii 
ani (dar și cele care au existat pe parcursul a 
25 de de ani), NU se implementează și s-au 
transformat în maculatură pentru a aduna 
colbul de pe rast uri sau, în cel mai bun caz, 
vorbe frumoase aruncate în vânt sau ochi 
pentru partenerii externi ai ţării, pentru a 
mai cerși ceva bani sau chiar de a-i induce 
în eroare. 

Din păcate, nici această guvernare așa 
și nu a înţeles exemplele celor mai fi deli 
susţinători ai săi – UE în ansamblu, dar și 
ţări precum România, Polonia, SUA, Suedia, 
Danemarca, Slovacia, Cehia, Estonia, Leto-
nia, Lituania și multe altele state, care au 
progresat foarte mult în ultimii ani și au 
îmbunătăţit considerabil viaţa cetăţenilor 
din comunităţile locale, ANUME datorită 
faptului că au înţeles la timp că PRI-
MUL și CEL MAI IMPORTANT lucru 
care trebuie de făcut într-un stat cu 
un trecut totalitar este de a doborî  
VERTICALA PUTERII și să ai ÎNCRE-
DERE în propriile comunităţi locale 
și EDILII lor; să dai puterea și resursele 
necesare administraţiei locale de a acţiona 
în interesul celor care i-au mandatat prin 
vot direct. În acest sens, toate discuţiile care 
sunt astăzi la modă în Republica Moldova 
privind lupta cu corupţia, justiţia la standar-
de europene, dezvoltare economică, socială 
etc. sunt în realitate o FARSĂ și o UTOPIE! 
Fără un sistem de administraţie publică mo-
dern, efectiv și DESCENTRALIZAT la maxi-

mum posibil, în cadrul căruia este asigurată 
o autonomie largă a administraţiei publice 
locale – NU poţi avea dezvoltare, bunăstare, 
justiţie, luptă cu corupţia etc. 

Politicienii declară la unison că proiec-
tul descentralizării este unul cu adevărat 
important, dar au votat sporadic  anumite 
proiecte de legi, desigur și acestea vitale 
pentru APL, printre care se regăsesc cele 
pirn care APL au dobândrit dreptul de a 
schimba destinaţia terenurilor agricole și 
accesul la Curtea Consituţională, modifi că-
rile la Codul Contravenţional al Republicii 
Moldova (Legea nr. 218), prin care se re-
cunoaște dreptul Autorităţilor Locale de a 
constata contravenţii, Statutul municipiului 
Chișinău etc. Totuși, chiar dacă sunt o 
primă rândunică, separate, acestea 
NU POT ADUCE PRIMĂVARA PEN-
TRU AUTONOMIA LOCALĂ, care ar 
putea reprezenta colacul de salvare  
pentru ţara noastră.

Unii politicieni continuă să arunce pisica 
moartă în curtea primarilor, sugerând ideea 
falsă că edilii nu sunt pregătiţi să facă faţă 
lucrurilor. Alţii propun noi strategii, în speţă 
reforma administrativ-teritorială, încercând 
să mai fure din timpul și așa pierdut și as-
tfel să ţină primăriile în mâini.

Este bine cunoscut faptul că în următorii 
3 ani nu poţi realiza reforma administrativ 
– teritorială. Poţi lansa discuţii cu diverși 
actori, în căutarea consensului, poţi căuta și 
identifi ca modele care ar sta la baza refor-
mei … Acum e nevoie să oferi o viziune clară 
pentru rezolvarea problemelor stringente, 
actuale, concrete.

Acum ce avem? Pe de o parte, se fac 
eforturi ca să fi e restabilite relaţiile cu FMI, 
cu partenerii de dezvoltare, dar pe de alta 
se procedează exact invers, în detrimentul 
schimbărilor reale și concrete. Iar un exem-
plu de ultima oră ne serveţte situaţia cu 
fondul rutier și NEDORINŢA factorilor poli-
tici decizionali de a-l dscentraliza, depoliti-
za și a-l face mai transparent, în intereseul 
tuturor comunităţilor locale din Moldova. 
Aceasta în pofi da insistenţei insituţiilor de 
specialitate (MinTranspport) și în pofi da cal-
culelor făcute de Ministerul FInanţelor care 
probează că fi ecare sat și oraș din Republica 
Moldova ar avea de câștigat enorm în urma 

implementării noului mechanism de distri-
buire a fondului rutier. Mai mult ca ataât 
– ar avea de câștigat locuitorii acestor sate 
și orașe care ar vedea îndată schimbările în 
drumuri mai bune, căile de acces asigurate, 
străzi dezăpezite la timp si/sau desfundate 
etc. În schib, se propun noi strategii, se fac 
noi declaraţii și noi promisiuni, dar în lip-
sa unor pași concreţi, pe care CALM insistă 
și care sunt în avantajul tuturor, totul va 
rămâne la nivel de bravadă verbală. Unica 
soluţie este să se meargă pe calea descen-
tralizării fi nanciare, economice, să aibă posi-
bilitatea APL să schimbe lucrurile în bine și 
să ofere o altă perspectivă, mai bună, pentru 
cetăţenii care i-au ales prin vot direct.

Dacă privim exemplul altor ţări care 
au progresat ennorm în ultimilșe decenii, 
precum Polonia, Slovacia, Chehia, Ungaria 
și altele, cea mai mare greșeală a tuturor 
claselor politice din Republica Moldova a 
fost anume că nu s-a atras atenţie cuvenită 
domeniul descnetralizării și consolidării au-
tonomiei locale; nu s-a dat toată puterea ne-
cesară administraţiei publice locale, pentru 
ca primarii să poată schimba spre bine viaţa 
în comunităţile noastre locale, iar oaemnii 
din satele  și orașele noastre cu adevărat și 
direct să simtă efectul reformelor/schimbă-
rilor. La noi de mulţi ani se vorbește 
că nu există o idee naţională care 
să-i unească pe toţi, indiferent de 
viziun politice, limbă vorbită sau 
etnie. Eu cred că acum, ca nicioda-
tă, și clasa politică, și clasa guver-
namentală, dar și societatea civilă 
ar trebui să se gândească la aceas-
tă idee ca DESCENRALIZAREA ȘI 
AUTONOMIA LOCALĂ REALĂ, care 
înseamnă nu aștceva decât comuni-
tăţile noastre locale (satele, orașele) 
și oamenii proproiu zis - să devină o 
IDEEA NAŢIONALĂ. Descentraliza-
re care ar fi  instrumentul și leacul 
cel mai efectiv importiva monopolu-
rilor (din toate sferele: economică, 
administrativă, fi nanciară etc.) și 
oligarhiei despre care se discuta de 
zeci de ani atât de mult în societate 
și care dăunează enorm dezvoltării 
și modernizării ţării noastre pe toa-
te direcţiile. Această descentralizare, ace-

astă întărire a comunităţilor locale trebuie 
să fi e fundament pentru dezvoltarea acestor 
comunităţi dar și a ţării în general”.

MAREA OPTIMIZARE 
SAU GRESEALĂ!? AUTORITĂŢILE 
ȘI UNII EXPERŢI CÂNTĂ 
”ALILUIA!” PENTRU SUTE 
DE LOCALITĂŢI!

Fără niciun gând discriminato-
riu, după toate declaraţiile în care ni 
se inoculează ideea că, dac-ar fi  mai 
puţine primării ar curge gârlă banii 
în sate, mi-am reamintit un banc 
în care un tată, după ce și-a văzut 
odraslele murdare, se întreabă dacă 
e musai să le spele sau să „facă” alţi 
copii, mai ”curaţi”. E exact schema 
inoculată de autorităţi, inclusiv 
prin intermediul unor experţi ”de 
curte”, prin care se încearcă promo-
varea ideii că optimizarea primări-
ilor (egală în majoritatea cazurilor 
cu lichidarea, de fapt) ar adăuga 
sute de milioane la capitolul inves-
tiţii. În loc să promoveze reforme 
care ar îmbunătăţi de facto situaţia 
fi nanciară a satelor și implicit viaţa 
oamenilor, aceștia ”visează” la noi 
construcţii administrative, pe care 
le vor ridicate peste noapte, fără 
consultarea societăţii și a celor care 
se bucură de cea mai mare încredere 
din partea populaţiei – APL. Aceste 
reguli netransparente și unilaterale 
de joc ne întorc cu gândul la cele din 
vremurile pe care le considerăm de-
mult apuse. Deci, BACK IN URSS!   

De fapt, trendul și tonul negativ a fost 
dat anul trecut, de către Ministrul Finanţe-
lor, în cadrul ședinţei memorabile a Parla-
mentului, în cadrul căreia aleșii poporului 
au ”pus capacul” descentralizării prin nea-
doptarea unor iniţiative importante, care ar 
fi  ajutat primăriile să se ridice din genunchi, 
și anume blocarea nemotivată și unilaterală 
a introducerii impozitului pe autovehicule, 
a majorării minimale a impozitului funciar 
și a evaluării bunurilor imobile. În loc de a 
susţine legi care ar fortifi ca baza fi scală a 
localităţilor, unii demnitari atunci au ales 
să vorbească despre lipsa de capcităţi la ni-
vel local și chiar le dea autorităţilor publice 
în obraz: ”Probabil va trebui să venim cu 
anumite optimizări şi la nivel de primării, 
astfel încât să nu avem primării cu primar 
şi secretar în fi ecare cătun şi credem că la 
acest capitol este loc sufi cient pentru opti-
mizare. În al doilea rând, eu îndemn şi APL  
să privim prin altă prismă autonomia fi -
nanciară a APL şi să învăţăm mai mult de 

AUTONOMIA LOCALĂ, ARCA LUI NOE AUTONOMIA LOCALĂ, ARCA LUI NOE 
LA 25 DE ANI DE INDEPENDENȚĂ, SE CAUTĂ O IDEE NAȚIONALĂ!!!

 ”PRAVILINOI DOROGOI IDIOTE 
TOVARIȘCI!?  ACESTE REGULI 
NETRANSPARENTE ȘI UNILA
TERALE DE JOC NE ÎNTORC CU 
GÂNDUL LA CELE DIN VREMU
RILE PE CARE LE CONSIDERĂM 
DEMULT APUSE.
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la ţările care au avansat deja foarte mult 
în această direcţie, în care APL au ca scop 
primordial crearea locurilor de muncă în 
localitate, atragerea investitorilor pentru 
a-şi majora veniturile la bugetul local. Nu 
pot APL să aibă autonomie fi nanciară ba-
zându-se doar pe impozitarea proprietăţii. 
Nici într-o ţară din lume nu există aşa 
ceva. Veniturile la bugetele locale trebuie 
asigurate din contul veniturilor cetăţeni-
lor care locuiesc în acea localitate.”  Deși 
teoretic ar părea că aceste idei nu sunt rele, 
însă câteva intrebăbri retorice le pun pe toa-
te la loc și demonstrează distanţa enormă 
a demnitarilor noștri cu realităţile din teri-
toriu: Dar cum să creezi locuri de muncă Dl 
Ministru și cum să dezvolţi condiţii norma-
le pentru mediul de afaceri în comunităţile 
noastre locale, dacă NU se întreprind măsuri 
reale care ar asigura resurse minimal nece-
sare pentru APL ca să se ocupe serios de 
ceea ce propuneţi?  Daca toate pârghiile și 
resursele importante economic sunt excesiv 
centralizate și repartozat netransparent și 
politic, fără a ţine cont de careva reguli eco-
nomice/de piatţă? Daca în realitate, nu s-a 
dorit să se descnetralizeze fondul rutier, nu 
s-a marit impozitul funciar din anul 1999 
și nu s-au realizat alte măsuri prevăzute de 
LEGI, STRATEGII și FOAIA DE PARCURS!!!! 
CU ce resurse APL să schimbe situaţia ec-
nomică și să atragă mediul de afaceri?  Oare 
va veni vre-un investitor în vre-o localitate 
în care nu sunt drumuri, apă, canalizare și 
alte condiţii minimale pentru activiotate? 
Cu ce tot aceasta să fi e creat, daca avem un 
sistem hiper centralizat al tuturor resurse-
lor???? Ba mai mult, sistemul dat nu  umai 
este centralizat, el înca creează o sumedenie 
de bariere celor cu iniţiativa, prin dosare, 
presiuni politice, administrative economice 
etc.... Se primește ca de obicei, una se spune 
și alta se face. Iar toate discuţiile privind ne-
cesitatea reformei adm inistrativ-teriotriale 
(optimizări) sunt folosite doar ca un pretext 
de a nu descentraliza cu adevarat resurselle 
si de a pierde de fapt controlul politic asu-
pra terititoriilor. Abordare care deja este cu 
totul depășită și inefectivă atât doin punct 
de vedere politic, cât și mai ales din punct 
de vedere economic, fi nanciar și administra-
tiv. Deoarece daca se mai continuă în acest 
fel să fi e administrată ţara, cu siguranţă va 
veni falimentul și catastrofa. 

La câteva săptămâni distanţă, o altă idee 
genială(?) e propusă de expertul economic, 
Veaceslav Ioniţă. Redau literalmente fon-
dul ideii: ”Avem prea multe primării. Am 
avut mai puţin de 670, iar acum am ajuns 
la aproape 900. Aparatul administrativ 
și birocratic la nivel local este unul exa-
gerat.(…) Presupunând că, în mediu, la o 
primărie mică lucrează cinci persoane, 
iar un funcţionar costă în jur la 80 mii 
lei pe an, atunci cheltuielile anuale de 
administrare ale acestei primării sunt de 
aproape jumătate de milion de lei. Dacă 
am optimiza acum vreo 300 de primării, 
am câștiga 150 milioane lei, bani care 
sunt astăzi cheltuiţi aiurea pe aparatul 
birocratic al primăriei de care nimeni nu 
are nevoie și nu poate decide nimic, dar 
care ar putea fi , în schimb investiţi în in-
frastructură. Dacă adunăm cinci primă-
rii mici, banii economisiţi într-un an ar 
fi  minimum la nivelul de două, trei mili-
oane lei; bani care ar permite construcţia 
câtorva km de drum în variantă albă în 
aceste localităţi.”

Mă întreb, de ce doar 300 în cazul în 
situaţia în care e o soluţie bună? Зачем 
мелочится? Dar cât vom „economisi“ dacă 
lichidăm toate 898 de primarii? Există cal-
cule în acest sens? Plus la aceasta mai op-
timizam Parlamentul, Guvernul și așa-nu-
mita justiţie (oricum, nu funcţionează?) În 
genere - la ce ne mai trebuie instituţii de-
mocratice? Dar poate mai bine, îi optimi-
zăm...... pe toţi politicienii (inclusiv pe foștii) 
care s-au perindat pe la putere și au avut 
rezultate „remarcabile“ în implementarea, 
pardon, blocarea reformelor? Mai mult, deja 
nu ne mai miră că, după ce se compromit în 
cel mai făţiș mod, vina este pusă  pe umerii 
autorităţilor locale! O singură întrebare doar 
pentru mai multă claritate - totuși, miliar-
dele cine și de unde le-au furat? Tot cei de la 
APL? Și cât am economisi și am câștiga noi 
dacă am fi  avut la guvernare o clasă politică 
responsabilă, cu adevărat dedicată reforme-
lor și care sa implementeze reforme reale 
atunci când se afl ă la putere, dar nu apoi să 
caute diverse scuze și să dea vina pe alţii? 
E nevoie de exemple? Apropo, datorită fap-
tului că, în perioada 2010-2015 nu au fost 
făcute reformele necesare anume pe dome-
niul descentralizării fi nanciare, acum majo-
ritatea primăriilor se confruntă cu probleme 
grave, indiferent de mărimea și numărul 
populaţiei. În același timp, întreaga refor-
mă, în care s-a investit atâta ( inclusiv de 
către partenerii noștri de dezvoltare), riscă 
să fi e discreditată defi nitiv. Iată de ce, în loc 
să scoatem din dulapuri scheletele și teoriile 
depășite și rupte de realitate, mai bine să fa-
cem ceva concret pe direcţia descentralizării 
( în special, a celei fi nanciare). De exmplu, 
poate ins fârșit descentralizăm și de politi-
zăm fondul rutier ăn așa fel ca să vină bani 
la toate primăriile? Iar apoi, să începem alte 
discuţii, alte strategii și discuţiile despre o 
OPTIMIZARE SALVATOARE??? 

Replica o voi extrage din discursul preșe-
dintelui ACoR, Emil Drăghici, care a punctat 
foarte bine de ce reforma administrativ-te-
ritorială nu poate fi  efectuată în pripă: ”Mai 
nou, pentru unii, nu vreau să-i denumesc 
în niciun fel, autonomia locală înseamnă 
doar costuri, venind cu tot felul de alte 
concepte, mai mult sau mai puţin barba-
risme, luate de prin diverse studii în care  
OAMENII SUNT DOAR CIFRE, IAR EXISTE-
NŢA LOR ÎNSEAMNĂ COSTURI, ceea ce în-
tr-o aritmetică OARBĂ, ca să nu mai avem 
costuri nu trebuie să mai avem oameni! Vă 
rog, pe cei care citesc acest material, să nu 
privească cetăţenii satelor ca fi ind acele 
oi pe care le poţi băga într-o stână sau în 
alta sau mai multe stâne să le amalgame-
zi, creând ierarhii pentru ciobani sau dând 
o avere mai mare la unii ciobani!  Regreta-
bilă calea de modernizare dispusă ori pro-
pusă de CEI CARE AJUNG ÎN VÂRFUL STA-
TULUI ȘI UITĂ DE VATRA SATULUI! Oare 
istoria ne arată, că STATUL  a fost 
înaintea SATULUI? Nu cumva se cam 
potrivește zicala. „…când s-a văzut 
împărat, întâi pe tată-său l-a spân-
zurat. Dacă tot vrem AMALGAMARE, 
FRĂŢIOARE: „NU, DESFIINŢĂRII SA-
TELOR! DA, UNIFICĂRII STATELOR!” 
DE CE NU TREBUIE FĂCUTĂ REFOR-
MA ADMINISTRATIV-TERITORIALĂ! 
Un studiu adecvat trebuia să identifi ce, 
printre altele, următoarele: atribuţiile au-
torităţilor administraţiei publice locale, 
pe fi ecare nivel în parte; atribuţiile care, 
eventual, se exercită și la nivel local și la 

nivel raional; separarea, fără echivoc, a 
acestor niveluri astfel încât să se elimine 
aceste dualităţi; personalul de care este 
nevoie pentru ca aceste atribuţii să se poa-
tă exercita în mod corespunzător.”

Actuală această opinie exprimată ceva 
timp în urmă! În această ţărișoară, unicele 
instituţii publice care au mai rămas credi-
bile în faţa cetăţenilor sunt primăriile(con-
form tuturor sondajelor), dar și pe această 
ultimă insulă de credibilitate cineva încear-
că s-o înece, prin lichidarea mai multor pri-
mării, pe motiv că sunt tare scumpe!? Chiar 
sunt mai scumpe decât alte instituţii, mai 
ales cele centrale, pe care, constant, parte-
nerii de dezvoltare îi critică pentru lipsa de 
voinţă și acţiuni în ceea ce privește imple-
mentarea angajamentelor asumate în Stra-
tegia de Descentralizare!!! S-au făcut calcule 
privind efi cienţa guvernării, mai ales în si-
tuaţia în care, din cauza inactivităţii și lipsei 
de viziune, a ratat sume enorme care urmau 
să ajungă în ţară în calitate de suport fi -
nanciar? Cu regret, observăm că, în prezent, 
anumiţi exponenţi ai casei guvernamentale, 
ajutaţi de unii foști exponenţi, au încălecat 
și pedalează pe reforma administrativ-teri-
torială, „uitând“ între timp de reformele rea-
le și acţiunile foarte concrete „asumate“ prin 
strategii și planuri de acţiuni adoptate în 
perioada anterioară cu suportul consistent 
al partenerilor și care au rămas nerealiza-
te. Deja vedem cum unii miniștri actuali, de 
la tribuna Parlamentului, zic că nu pot face 
reforme și descentralizare fi nanciară, deoa-
rece e nevoie de o reformă administrativă. 
Aceștia se fac că nu înţeleg că o astfel de 
reformă nu poate fi  realizată în următorii 3 
ani, că nu există nicio viziune clară și niciun 
consens (politic, social etc.), că, în curând, 
expiră fondul de compensare și vin conse-
cinţele catastrofale din cauza anume a unor 
astfel de abordări soldate cu tărăgănarea și 
neimplementarea reformelor reale. Vedem 
cum se toarnă apă la moara celor care nu le 
doresc și/sau care pur și simplu le mimează. 
Invocarea reformei administrativ-teritoriale 
în contextul actual înseamnă, de fapt, blo-
carea defi nitivă a tuturor reformelor. Pra-
vilinoi Dorogoi idiote, tovarișci!? BACK IN 
URSS!

Necesitatea schimbării, cu mare părere 
de rău, nu este încă conştientizată pe de-
plin. Continuă să se vehiculeze că, la nivel 
local, nu ar exista capacitate pentru asigu-
rarea unei puteri descentralizate și pentru 
punerea în aplicare a noilor reglementări, 
fi e sistemul autonom de fi nanţare, fi e ges-
tionarea domeniului ce ţine de taxele lo-
cale. Este o eroare inadmisibilă și o ofensă 
enormă adusă unicii insituţii ale statului 
care mai benefi ciază de încrederea cetăţe-
nilor (APL), iar prin inntremediul și tuturor 
cetăţenilor. Deoarece primarii reușesc cu 
brio să asigure funcţionalitatea în condiţii 
draconice de activitate: lipsă fi nanţelor și a 
cadrelor, legislaţie confuză și contradicto-
rie, presiuni politice enorm etc. incoerenţa 
în aplicarea anumitor reglementări. De fapt, 
ar trebui să fi e exact invers. Dacă unele lo-
calităţi nu sunt în stare să rezolve anumite 
probleme,  atunci autoritatea centrală, prin 
resurselele, competenţele și posibilităţile 
sale, ar trebui să le vină în ajutor. Dar, cel 
mai important, este să le dezlege mâinile, 
astfel încât APL-urile de nivelul unu să-și 
poată soluţiona de sine stătător problemele. 
Administraţia de pe eșichierul de sus urme-
ază încă să conștientizeze pe deplin fi losofi a 

descentralizării și efectele sale benefi ce la 
toate nivelele, așa încât transferul de com-
petenţă,  de resurse, de posibilităţi să aibă 
loc pe bune. Administraţia publică locală 
sunt cel mai aproape de cetăţeni, ei se cioc-
nesc zilnic de problemele acestora, respectiv 
primarii sunt cele mai indicate persoane să 
le soluţioneze. Promovarea  şi implementa-
rea politicilor de descentralizare, prin paşi şi 
acţiuni concrete nu prin declaraţii populiste, 
ar fi  un salt uriaş pentru dezvoltarea ţării! 

Editorial de Viorel FURDUI, 
director executiv CALM

P.S. Acest articol a fost scris 
ceva timp în urmă, în situaţia în 
care părea că toate angajamentele 
și iniţiativele în domeniul descen-
tralizării sunt blocate și cei de la 
guvernare caută doar motive ca să 
nu-și realizeze obligaţiile asumate 
prin legi, strategii și documente 
sermnate cu partenerii externi. În 
prezent, constatăm că, pe anumi-
te dimensiuni, lucrurile au avan-
sat. În special în ceea ce privește 
dialogul cu Ministerul Finanţelor, 
care credem că a avansat și con-
statăm chiar o deschidere impor-
tantă, ceea ce ne-a permis să ga-
sim în comun soluţii la mai multe 
probleme sensibile pentru politica 
buigetar-fi scală pentru anul 2017. 
Totuși, am decis să publicăm acest 
articol, deoarece, în fond, obser-
văm că în cadrul clasei politice și 
guvernamentale, problema înţele-
gerii locului și rolului descentra-
lizării și a autorităţilor publice 
locale în asigurarea dezvoltării 
ţării, NU este conștientizat în mo-
dul corespunzător. Majoritatea 
reprezentanţilor clasei politice 
și guvernamentale consideră, pe 
vechi, că păstrând un sistem ad-
ministrativ, economic și fi nanciar 
hipercentralizat, păstrând con-
trolul total asupra APL, limitând 
iniţiativa locală  și făcând presi-
uni de tot genul asupra aleșilor 
locali, se va putea de schimbat 
lucrurile spre bine în această ţară 
și/sau menţine la putere. Ceea ce 
este total greșit și depășit. Astfel 
de abordări au fost valabile în-
tr-un sistem autoritar și totalitar, 
însă timpurile s-au schimbat și în 
acest mod deja nu se poate de con-
dus și dezvoltat o ţară. De aceea, 
credem că pentru Republica Mol-
dova ideea naţională care ar putea 
să unifi ce toţi cetăţneii indiferent 
de viziuni politice, geostrategii, 
naţionalitate etc. este ideea unei 
AUTOGUVERNĂRI LOCALE RE-
ALE! Iar instrumentul principal 
pentru a atinge acest obiectiv ar 
fi  -  DESCENTRALIAREA ȘI DE-
MONOPOLIZAREA masivă! Despre 
aceste lucruri vorbim de mulţi ani, 
iar experienţa Republicii Moldova 
de 25 de ani ne demonstrează fa-
limentul tuturor altor abordări. 
Oare există capacitate din partea 
clasei politice actuale și viitoare 
de a înţelege acest lucru în al 13-
lea ceas? Vom vedea în curând. 

PENTRU REPUBLICA MOLDOVA! PENTRU REPUBLICA MOLDOVA! 



VOCEA
AUTORITĂŢILOR LOCALE

Buletin informativ
nr. 9 (35), 2016

4 CALM, AVOCATUL APL

Noul mecanism de repartizare a 
Fondului Rutier și pachetul legislativ 
propus de Ministerul Transporturi-
lor este susţinut de către Congresul 
Autorităţilor Locale din Moldova 
(CALM). Potrivit Biroului Executiv 
CALM, după 25 de ani de lipsă totală 
a fi nanţării  directe și obiective pen-
tru drumuri comunale/urbane, for-
mula ar oferi o ȘANSĂ UNICĂ pentru 
toate orașele și satele din Republica 
Moldova de a benefi cia de  sume im-
portante pentru dezvoltarea infras-
tructurii drumurilor locale.  Totuși, 
CALM avertizează asupra posibilelor 
tentative de a tergiversa aplicarea 
acestor prevederi, astf el încât imple-
mentarea acestora să nu poată fi  po-
sibilă începând cu anul 2017.  

Drumurile proaste din localităţile 
noastre sunt un adevărat cancer, care 
roade la propriu șansele de dezvol-
tare a APL și chiar viitorul acestora. 
Această situaţie deplorabilă afecte-
ază enorm, direct și indirect, toată 
societatea: în lipsa unei infrastructuri 
rutiere conforme populaţia nu are ac-
ces la servicii publice de calitate, nu 
există condiţii adecvate pentru medi-
ul de afaceri, iar atragerea investiţi-
ilor in mediul rural și urban rămâ-
ne un vis ireal. Potrivit directorului 
executiv CALM, Viorel Furdui, cauza 
principală a acestei situaţii este un 
sistem profund greșit, netransparent, 
extrem de centralizat, politizat și ne-
drept de acumulare și distribuire a re-
surselor fi nanciare destinate drumu-
rilor și care durează deja de zeci de 
ani: ”În cadrul acestui sistem, satele 
și orașele din Republica Moldova 
NU primesc direct niciun ban pen-
tru drumuri din intravilan! Asta, în 
situaţia în care majoritatea mijloa-
celor de transport sunt concentra-
te în satele/orașele noastre, folosesc 
în primul rând drumurile din loca-
lităţile noastre, iar lungimea tota-
lă a acestor artere este de circa 10 
ori mai mare decât lungimea altor 
drumuri (naţionale și regionale). 
În cadrul sistemului actual, fondul 
rutier este extrem de centralizat și 
extrem de  netransparent, care se 
repartizează în mare parte,  fără 
reguli clare, subiectiv și în baza afi -
lierii politice. Cum demonstrează ex-
perienţa Republicii Moldova, acest 

sistem  nu numai că nu a fost și nu 
este efi cient, dar din contra a dău-
nat enorm dezvoltării echilibrate a 
comunităţilor noastre locale. Plus 
la aceasta, păstrarea acestui sistem 
în continuare aduce daună enormă 
imaginii Guvernului pe plan intern 
și extern, reducând din potenţialul 
și efi cacitatea efortului depus în 
consolidarea credibilităţii  și atra-
gerii investiţiilor noi în domeniul 
infrastructurii drumurilor.”

VIOREL FURDUI, 
DIRECTOR EXECUTIV CALM: 
”SATELE ȘI ORAȘELE DIN REPUBLICA 
MOLDOVA NU PRIMESC DIRECT NICIUN 
BAN PENTRU DRUMURI DIN INTRAVILAN! 
ASTA, ÎN SITUAŢIA ÎN CARE MAJORITATEA 
MIJLOACELOR DE TRANSPORT SUNT 
CONCENTRATE ÎN SATELE/ORAȘELE 
NOASTRE, FOLOSESC ÎN PRIMUL RÂND 
DRUMURILE DIN LOCALITĂŢILE NOASTRE, 
IAR LUNGIMEA TOTALĂ A ACESTOR 
ARTERE ESTE DE CIRCA 10 ORI MAI 
MARE DECÂT LUNGIMEA ALTOR DRUMURI 
NAŢIONALE ȘI REGIONALE!”

În esenţă, conform noului con-
cept, o parte din taxa pentru drumuri 
care venea mai înainte la raion (50%) 
va fi  repartizată si va ajunge  direct in 
bugetele locale de nivelul I cu des-
tinaţie specială pentru întreţinerea 
drumurilor și în baza criteriului de 
număr al populaţiei. Suma totală a fi -
nanţării care va ajunge la bugetele lo-
cale de nivelul I în acest fel, constitu-
ie circa 300 milioane lei. În rezultat, 
în medie,  fi ecare UAT de nivelul I va 
primi la o mie de locuitori – circa 100 
mii lei. De exemplu, satul Iserlia (Ba-
sarabeasca) cu o populaţie de 1128 de 

locuitori, va benefi cia de o fi nanţare 
anuală minimală de circa 128 mii lei. 
Satul Pănășești (Strășeni), cu o popu-
laţie de 3100 locuitori va benefi cia de  
minimum 360 mii lei. Satul Sadaclia 
(Basarabeasca) cu o populaţie de cir-
ca 4 mii de locuitori, va benefi cia de 
circa 460 mii de lei, anual.  Mai mult 
ca atât, de acest sistem vor benefi cia 
și satele mici: de exemplu, un sat de 
600 de locuitori (de exemplu Cîșla,Te-
lenești), va benefi cia de cel puţin cir-
ca 80 mii de lei anual). Aceste resurse 
fi ind sufi ciente pentru curăţirea dru-
murilor pe timp de ploaie/viscol și/
sau pentru executarea unor altor lu-
crări destinate întreţinerii drumuri-
lor, asigurării accesului sau chiar în 
calitate de contribuţii pentru a atrage 
investiţii mai mari. La rândul lor, ora-
șele reședinţă, vor benefi cia in mediu 
de sume de la 2 milioane și în sus. To-
todată, acest mecanism nou, asigură 
și fi nanţarea APL de nivelul II, con-
form criteriilor populaţiei și lungimii 
drumurilor administrate si care vor 
fi  fi nanţate, inclusiv din fondul ruti-
er. Iar fi nanţarea totală va constitui 
circa 500 de milioane destinate dru-
murilor raionale (Iar după unele date 
chiar 600 de milioane). Ceea ce repre-
zintă practic o sumă de două ori mai 
mare decât a fost până acum.

GRIGORE POLICINSCHI, 
PREȘEDINTELE RAIONULUI 
DUBĂSARI: 
”SUNT CONVINS CĂ ESTE O ȘANSĂ BUNĂ 
PENTRU AUTORITĂŢILE PUBLICE LOCALE 
DE A FACE, MAI PRECIS, DE A ÎNCEPE 
SĂ FACĂ SCHIMBĂRI. ASTFEL PE LÂNGĂ 
RESPONSABILITĂŢI VOR DISPUNE ȘI DE 
RESURSELE NECESARE!”

De asemenea, pentru drumurile 
de interes naţional care sunt gestio-
nate de autorităţile centrale, rămâne 
o sumă importantă și sufi cientă  - cir-
ca 1 miliard de lei. Prin urmare, acest 
concept și mecanism de distribuire 
a resurselor fondului rutier, la etapa 
data poate fi  considerat unul destul 
de echilibrat, obiectiv, apropiat de re-
alităţi și avantajos pentru toate nive-
lele de administraţiei publice.

Membrii CALM salută noul con-
cept care ar putea, în premieră, să 
aducă un echilibru în distribuirea 
resurselor. ”Mă bucur că am agreat 
această variantă de repartizare pro-
porţională , pe care am promovat-o 
si susţinut-o chiar de la prima ședi-
nţă comună cu Ministerul de profi l.  
Sunt convins că este o șansă bună 
pentru autorităţile publice locale de 
a face, mai precis, de a începe să facă 
schimbări. Astfel pe lângă responsa-
bilităţi vor dispune și de resursele 
necesare. Este un prim pas, dar unul 
foarte necesar. Important e ca acest 
deziderat să fi e realizat în practică 
și să nu rămână la stadiu de iniţia-
tivă.”, a specifi cat Grigore Policinschi, 
președintele raionului Dubăsari. 

Pachetul legislativ care cuprinde 
aceste prevederi este pregătit să fi e 
aprobat și pus în aplicare începând 
cu anul 2017. În acest sens, au fost 
elaborate modifi cările actelor nor-

mative/legislative necesare; au fost 
făcute calculele necesare pe fi ecare 
primărie/raion și a fost elaborat me-
canismul de implementare (care nu 
diferă în fond de cel aplicat în cazul 
transferurilor generale/speciale de 
la bugetul de stat către UAT). ”Toate 
aceste acţiuni, scot în evidenţă și 
demonstrează încă o dată în plus 
AVANTAJELE majore și impactul 
benefi c asupra dezvoltării locale 
și naţionale din domeniul infras-
tructurii drumurilor. Plus la toate, 
au fost atinse înţelegerile necesare 
între Ministerul Transporturilor, 
Ministerul Finanţelor și CALM, pre-
cum și asigurată susţinerea parte-
nerilor de dezvoltare și fi nanţatori-
lor Republicii Moldova, pentru a fi  

implementat un astfel de sistem de 
repartizare a resurselor destinate 
drumurilor care să reducă ameste-
cul politicului, să crească transpa-
renţa și efi cacitate administrării 
resurselor publice. De asemenea, 
constatăm că și la nivelul condu-
cerii Guvernului, există semnale de 
înţelegere și dorinţă de a accepta o 
astfel de reformă, mai ales în con-
textul obligaţiilor asumate faţă de 
partenerii de dezvoltare și elimină-
rii oricăror suspiciuni de folosire 
în continuare a resurselor fondului 
rutier în scopuri înguste de grup.”, 
a reiterat directorul executiv CALM, 
Viorel Furdui. 

NICOLAE TUDOREANU, 
PRIMAR DE FEȘTELIŢA: 
”SĂ NU SPECULĂM CU ATÂTA POLITICĂ 
SOCIALĂ PE SEAMA OAMENILOR. OAMENII 
DE LA UN TIMP ÎNCOACE AU ÎNCEPUT 
SĂȘI CONSOLIDEZE GOSPODĂRIILE, 
ȘIAU ASIGURAT NIȘTE SERVICII PUBLICE 
CARE TREBUIE ULTERIOR PLĂTITE, 
ÎMBUNĂTĂŢITE, ÎNTREŢINUTE ȘI PENTRU 
CARE TREBUIE SĂ ACHITĂM. IMPOZITELE 
LOCALE SUNT INSUFICIENTE PENTRU A 
ÎNTREŢINE ACESTE INFRASTRUCTURI!”

Totuși, potrivit membrilor CALM, 
conducerea Guvernului la moment se 
confruntă cu o presiune politică enor-
mă, care urmăresc păstrarea sistemu-
lui actual centralizat, extrem de poli-
tizat și total inefectiv de distribuire a 
fondului rutier, pentru a avea în con-
tinuare o pârghie de presiune asupra 
autorităţilor publice locale și pentru 
a-i diviza în continuare pe criterii po-
litice. Drept argument ofi cial, prin care 
se încearcă de a bloca descentraliza-
rea fondului rutier și implementarea 
mecanismului menţionat mai sus, se 

aduc argumente cu totul inadecvate și  
depășite: precum că autorităţile loca-
le, în caz dacă ar benefi cia de sumele 
respective,   NU ar avea capacităţi să 
gestioneze resursele date și să imple-
menteze proiecte din domeniul dru-
murilor. În replică, primarul localităţii 
Feșteliţa, Nicolae Tudoreanu, a subli-
niat că aceste argumente reprezintă o 
ofensă la adresa APL, care de zeci de 
ani implementează cu succes proiecte 
de infrastructură de milioane de lei 
în diverse domenii - drumuri, școli, 
apeducte etc.: ”RM a avut diferite gu-
verne, însă datorită partenerilor de 
dezvoltare, care au lansat proiecte 
pentru APL, am schimbat aspectul 
localităţii. Este vorba de reparaţii și 
construcţii de drumuri locale, reno-
vare de instituţii sociale – grădiniţe, 
școli, casa de cultură etc. Dar iată 
că lucrurile se închid, pentru că ar 
trebui deja evaluat și pus în funcţie 
efortul fi scal propriu. Să nu specu-
lăm cu atâta politică socială pe sea-
ma oamenilor. Oamenii de la un timp 
încoace au început să-și consolideze 
gospodăriile, și-au asigurat niște 
servicii publice care trebuie ulterior 
plătite, îmbunătăţite, întreţinute și 
pentru care trebuie să achităm. Im-
pozitele locale sunt insufi ciente pen-
tru a întreţine aceste infrastructuri.” 
Nicolae Tudoreanu a mai menţionat 
că din cele 700 de competenţe ale 
APL, doar pentru câteva sunt alocate 
resurse, iar aducerea unor astfel de 
argumente din partea unor reprezen-
tanţi  ai clasei politice vorbește despre 
atitudinea reală faţă de APL și de-
monstrează o ruptura extrem de gravă 
de realităţile din teritoriu. Primarul a 
comentat și mecanismul nou de dis-
tribuire a Fondului Rutier: ”Această 

iniţiativă de a repartiza fondul rutier 
este una binevenită. Din informaţia 
de care dispunem noi, vă imaginaţi 
că localitatea noastră ar benefi cia cu  
50% mai mult din transferurile cu 
destinaţie generală acordate pe un 
an bugetar? Repartizarea din fondul 
rutier ar fi  circa 450 000 lei. O parte 
din taxa pentru drumuri ar face ca 
volum (în bani) mai mult de 60% din 
transferurile cu destinaţie generală.”

Membrii CALM au reiterat că, în 
urma implementării acestui meca-
nism, au de câștigat toţi, dar în primul 
rând cetăţenii Republicii Moldova, 
care vor vedea și simţi în sfârșit și cu 
adevărat efectul reformelor declara-
te! În acest sens, potrivit lor,  e nevoie 
de adoptarea în regim de urgenţă a 
pachetului de legi, pentru punerea în 
aplicare a acestui sistem nou de distri-
buire a fondului rutier din anul 2017. 

DAŢII CEZARULUI CEI AL CEZARULUI!!! 
FĂRĂ O REPARTIZARE ECHITABILĂ A RESURSELOR FONDULUI RUTIER VOM 
RATA SCHIMBAREA LA FAŢĂ A SATELOR ȘI ORAȘELOR DIN REPUBICA MOLDOVA!
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Potrivit directorului executiv 
CALM, Viorel Furdui, discuţia a 
fost una constructivă, în care s-au 
pus punctele pe ”i”: ”Am adus la 
cunoștinţa Ministerului Finanţe-
lor situaţia reală din teritoriu, 
fără retușuri. Am expus faptul 
că în cazul dat s-au încălcat un 
șir de legi, care reglementează 
modul în care ar fi  trebuit să fi e 
construite relaţiile. Considerăm 
că este o nedreptate decizia de 
a reduce transferurile și credem 
că există posibilităţi de a rezolva 
această problemă, iar discuţiile 
cu autorităţile trebuie să ia un 
trend constructiv, pentru că nu 
putem tolera un monolog atâta 
timp. De mai mult timp batem 
alarma privind plafonarea taxe-
lor locale, blocarea descentraliză-

rii fi nanciare, Fondul Rutier etc. 
Am încercat să explicăm natura 
lor păguboasă pentru APL, dar, 
din păcate, avem impresia că BA-
TEM LA O UȘĂ ÎNCUIATĂ! E tim-
pul să discutăm punctual, meto-
dic și tehnic propunerile noastre, 
care conţin o evaluare concretă 
a situaţiei, cu calcule și soluţii 
reciproc avantajoase. Trebuie să 

G H E AŢA  S A  S PA R T ! ? 

După ce membrii CALM și-au 
expus indignarea și îngrijora-
rea privind obligarea APL de 
nivelul 1 și 2 de a-și corela și 
diminua bugetele locale, pre-
cum și referitor la decizia de a 
reduce  transferurile cu desti-
naţie generală, Congresul Au-
torităţilor Locale din Moldova 
remarcă o dezgheţare a dialo-
gului cu Ministerul Finanţelor. 
În data de 4 noiembrie, o de-
legaţie reprezentativă CALM 
a purtat discuţii cu ofi ciali din 
cadrul ministerului. 

ieșim din conul discuţiilor steri-
le și pe promovarea, unilaterală, 
a mai multor decizii care vin în 
contradicţie fl agrantă cu princi-
piile autonomiei locale. Am ţinut 
cont de situaţia economică pre-
cară, perioada electorală, am în-
cercat să rezolvăm problemele pe 
cale amiabilă prin scrisori, adre-
sări, dar din păcate reacţiile au 
întârziat să apară.”

La rândul sau, conducerea 
Ministerului Finanţelor a expli-
cat poziţia sa și a dat dovadă de 
interes în cea ce privește identifi -
carea soluţiilor care să nu admită 
afectarea activităţii autorităţilor 
locale: ”Anul trecut discutam des-
pre impozitele de autovehicule 
și v-am promis că voi aduce Le-
gea în Parlament. Așa și s-a în-

tâmplat, dar nu a existat voinţă 
politică pentru a merge până la 
capăt. Membrii CALM ar trebui 
să-și canalizeze eforturile de lob-
by și pe alte segmente, să poarte 
negocieri și cu deputaţii, să dis-
cute problemele. În ceea ce pri-
vește Politica bugetar-fi scală, la 
fel, îmi voi îndeplini toate anga-
jamentele, dar situaţia nu e atât 
de roz pe cât pare. Noi promovăm 
iniţiative, le îmbrăcăm în haine 
legale, însă nu doar ministerului 
îi revin deciziile fi nale. Noi încă 
nu am ajuns în Guvern cu aceas-
tă politică, de aceea eu nu accept 
învinuirile, trebuie de văzut ce 
formă fi nală va avea. În ceea ce 
privește plafonarea taxelor lo-
cale, unicul argument serios era 
de ordin constituţional. Atunci 

când se discută și se ascultă ar-
gumentele, atunci ambele părţi 
au de câștigat, iar atunci când se 
merge pe confruntare, pe presiu-
ne, atunci ambele părţi au de pi-
erdut. Pe această idee aș vrea să 
ne bazăm dialogul, iar dacă este 
nevoie, să ne întâlnim cel puţin o 
dată pe lună. Accept că trebuie să 
comunicăm mai mult.”, a menţio-
nat ministrul Finanţelor, Octavian 
Armașu. 

 Edilii au scos pe tapet principa-
lele probleme pe care le generează 
astfel de decizii unilaterale, hazar-
date și păguboase pentru bugetele 
locale. Participanţii au menţionat 
că, plusate la alte nesincronizări 
grave cum ar fi  plafonarea taxelor 
locale, inechităţi și neclarităţi în 
distribuirea Fondului Rutier etc., 

acestea sunt pe cale să inducă în 
colaps bugetele APL și să pună sub 
semnul incertitudinii funcţionali-
tatea celor mai stringente servicii 
în localităţi.

LILIAN BOTNARU, 
PRIMARUL COMUNEI 
LOZOVA, STRĂȘENI: 
”DE CE NU TĂIAŢI DE LA NIVELUL 
2, DE CE NU TĂIAŢI DIN SALARIILE 
DE LA DIRECTORII ÎNTREPRINDE
RILOR DE STAT, CARES DE ORDI
NUL SUTELOR DE MII, DAR TĂIAŢI 
DIN BUGETUL NOSTRU MIZER PE 
CAREL AVEM PENTRU AMENAJA
REA TERITORIULUI?”

”Într-o scrisoare adresată mi-
nisterului, am explicat clar și am 
indicat mai multe datorii pe care 
le avem faţă de anumiţi antrepre-
nori încă din anul 2015, pentru lu-
crări. Ulterior, am primit un apel 
telefonic nu chiar plăcut în care se 
puneau la îndoială acţiunile noas-
tre. Noi aveam bani pe care i-am 
planifi cat, care erau preconizaţi, și 
urma până la sfârșitul anului să 
achităm. Am rugat în scrisoare să 
nu ne blocaţi acești bani. Încercăm 
să menţinem dialogul, de aceea am 
sesizat aceste lucruri. Și noi, auto-
rităţile locale, avem în grădiniţe 
copii, iar anul acesta l-am început 
cu plus 50 de copii, în două grupe 
suplimentare. Ei nu erau prevăzuţi 
în buget, iar dvs. ne-aţi mai tă-
iat din transferuri. Dar mai avem 
150 de copii care așteaptă un loc 
în grădiniţă, iar noi nu avem posi-
bilităţi. Motivul este lipsa banilor 
de la bugetul de stat, pentru unele 
investiţii pe care le atragem este 
foarte puţin. De ce nu tăiaţi de la 

CALM ȘI MINISTERUL FINANŢELOR, CALM ȘI MINISTERUL FINANŢELOR, 
ÎN CĂUTAREA SOLUŢIILOR ÎN CĂUTAREA SOLUŢIILOR 

PENTRU BUGETELE LOCALE! PENTRU BUGETELE LOCALE! 
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nivelul 2, de ce nu tăiaţi din salari-
ile de la directorii întreprinderilor 
de stat, care-s de ordinul sutelor de 
mii, dar tăiaţi din bugetul nostru 
mizer pe care-l avem pentru ame-
najarea teritoriului?”

GHEORGHE RĂILEANU, 
PRIMAR DE CIMIȘLIA: 
”DE UN AN ȘI CEVA ÎNCERCĂM 
MĂCAR SĂ AJUSTĂM CUMVA 
ACESTE TARIFE. NEAU DECONEC
TAT STAŢIA DE EPURARE, DUPĂ 
CE CÂŢIVA ANI AM DEPUS EFOR
TURI COLOSALE SĂ O ADUCEM 
LA TOŢI PARAMETRII CALITATIVI, 
DIN CAUZA DATORIILOR PENTRU 
ENERGIA ELECTRICĂ.  ACUM MĂ 
GÂNDESC SĂ LE DAU UN CREDIT 
DIN CONTUL PRIMĂRIEI CA MĂCAR 
TEMPORAR SĂI SALVEZ!”

”M-am întâlnit recent cu un 
grup de primari din Ucraina, ţară 
afectată de război, dar care, se 
pare, a înţeles că ţara înseamnă și 
comunităţile locale. Acolo, aceștia 
primesc cu adevărat bani pentru 
construcţia drumurilor, este lege. 
Un procent din TVA rămâne în 
bugetele locale. Noi înţelegem că 
munciţi mult, că de altfel s-ar pră-

buși totul. Dar scoaterea banilor 
din bugetul nostru e o blasfemie 
și o discreditare gravă a ideii auto-
nomiei locale. În ceea ce privește 
plafonarea taxelor locale. Lukoil a 
început, de pildă, construcţia unei 
benzinării în Cimişlia fără autori-
zaţie de construcţie lucru posibil 
doar dacă ai susţinere puternică 
la centru de unde se dau indicaţii 
către  toate direcţiile: judecători-
lor, inspecţiei ecologice, inspecţiei 
de stat în construcţii, medicina 
preventivă s.a. Bănuiesc că admi-
nistraţia centrală din ţara noastră 
este practic controlată de oligarhi, 
dar şi companii mari petroliere şi 
din alte domenii, care fi nanţează 
probabil acum campaniile electo-
rale a unor politicieni, care ca să 
le întoarcă datoria le-au promis 
să le susţină interesele economi-
ce,  sa le facă o scutire de la plata 
taxele din contul APL. Și implica-
rea ANRE e destul de stranie. În 
același timp, întreprinderile mu-
nicipale sunt pe cale de bancroti-
zare și se ţin pe curs doar datorită 
administraţiilor locale. Iată, de 
exemplu, la Cimișlia nu s-au mo-

G H E AŢA  S A  S PA R T ! ? 

difi cat tarifele de mult timp. De 
un an și ceva încercăm măcar să 
ajustăm cumva aceste tarife. Ne-
au deconectat staţia de epurare, 
după ce câţiva ani am depus efor-
turi colosale să o aducem la toţi 
parametrii calitativi, din cauza 
datoriilor pentru energia electri-
că.  Acum mă gândesc să le dau 
un credit din contul Primăriei ca 
măcar temporar să-i salvez. Este 
o catastrofă, pentru că rămânem 
fără servicii vitale!”  

VIOREL DANDARA, 
VICEPRIMAR DE ORHEI: 
”NOI AVEM ÎN DERULARE PROIEC
TUL ENERGETIC, ÎN COLABORARE 
CU COMISIA UE, UNDE PRIMĂ
RIA ORHEI TREBUIE SĂ VINĂ CU 
O COTĂ DE 250 DE MII DE EURO. 
PENTRU BUGETUL LOCAL ESTE O 
SUMĂ FOARTE MARE.”

”Punem plafonarea și, pe de altă 
parte, reducerile. În asemenea con-

diţii, cum să ne suplinim veniturile? 
La noi, la Orhei, cu 143 de mii se re-
duc fi nanţările generale. Cum pro-
cedăm în cazul în care deja avem 
contractate careva lucrări, trebuie 
să rămână ca datorii cum le-am 
avut și anul trecut? Situaţia este 
foarte serioasă. Noi avem în deru-
lare proiectul energetic, în colabo-
rare cu Comisia UE, unde primăria 
Orhei trebuie să vină cu o cotă de 
250 de mii de euro. Pentru bugetul 
local este o sumă foarte mare. Noi 

mizam că vom deveni municipiu și 
vom avea benefi cii pentru bugetul 
local, dar când am văzut că avem 
doar denumire și nimic bani, m-am 
întrebat cum procedăm. Credite nu 
putem lua, pentru că Cancelaria de 
Stat ne spune că nu putem depăși o 
cotă mai mare de 30 la sută.” 

 

ANDREI CIUBOTARU, 
PRIMARUL DE CIULUCANI, 
RAIONUL TELENEȘTI: 
”SUGESTIA NOASTRĂ E SĂ NE ÎN
TINDEM PICIOARELE ATÂT CÂT E 

PATUL, AȘA CUM PROCEDĂM NOI 
LA NIVEL LOCAL. NOI, FIECARE 
BĂNUŢ, CREDEŢINE CĂ SPUNEM 
ADEVĂRUL, ÎL CHELTUIM CU MARE 
GRIJĂ.”

”Noi împărtășim punctul de 
vedere că situaţia fi nanciară este 
una foarte complicată, dar de 
acolo, din provincie, ni se vede 
un lucru dacă nu absurd, atunci 
contradictoriu. La nivel central se 
produc mai multe evenimente, la 
care se fac, din punctul nostru de 
vedere, cheltuieli exagerate. Doar 
un exemplu - Ziua Independenţei 
cu atâta fast, cu parada militară, 
cu pregătiri: sumele au fost mari. 
Sugestia noastră e să ne întindem 
picioarele atât cât e patul, așa 
cum procedăm noi la nivel local. 
Noi, fi ecare bănuţ, credeţi-ne că 
spunem adevărul, îl cheltuim cu 
mare grijă.”

EUGEN SĂLCUŢAN, 
PRIMAR DE MERENI, 
ANENII NOI: 
”SATUL MERENI ARE PESTE 6 MII 
DE LOCUITORI, DIN 2014 GOSPO
DĂRII ÎNCASEAZĂ UN IMPOZIT PE 
BUNURI IMOBILE DE 17 MII DE 
LEI. ASTAI DE RÂS, NOI UMBLĂM 
PRIN TOATĂ LUMEA CU MÂNA 
ÎNTINSĂ, DAR NU VALORIFICĂM 
CEEA CE AVEM ACASĂ!”

”Conștientizăm că situaţia so-
cial-economică din ţară nu este 
tocmai una prielnică, dar așa cum 
dvs. aveţi de gestionat o ţară, așa 
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și noi avem de gestionat locali-
tăţi, unde oamenii și acum, în 
veacul XXI umblă în noroi. Poate 
parametrii sunt diferiţi, dar ne 
doare această întrebare, pentru 
că ne-am pomenit într-o situaţie 
în care umblăm toţi cu cinci lei 
și fi ecare încearcă să rupă un colţ 
mai mare. Dar ce s-a făcut în ul-
timii 2-3 ani pentru consolida-
rea capacităţii fi nanciare a APL. 
Carta Europeană a Autonomiei 
Locale, legi, acte – avem de toate, 
dar nu ne-am învăţat nici până 
astăzi a le respecta. Satul Mereni 
are peste 6 mii de locuitori, din 
2014 gospodării încasează un 
impozit pe bunuri imobile de 17 
mii de lei. Asta-i de râs, noi um-
blăm prin toată lumea cu mâna 
întinsă, dar nu valorifi căm ceea 
ce avem acasă.” 

SERGIU RĂCILĂ, 
PRIMAR DE CARABETOVCA, 
BASARABEASCA: 
”AR TREBUI SĂ ÎNCHIDEM INSTI
TUŢIILE PENTRU DOUĂ LUNI CA 
SĂ PUTEM ACOPERI ACEȘTI 50 DE 
MII DE LEI, CARE URMEAZĂ A FI 
RETRAȘI DIN BUGETUL SATULUI.”

”La mine în localitate situaţia 
este dramatică. Ar trebui să în-
chidem instituţiile pentru două 
luni ca să putem acoperi acești 
50 de mii de lei, care urmează a 
fi  retrași din bugetul satului. Pro-
punerea ministerului de a face 
reduceri este una practic întâr-
ziată, și asta deoarece noi am fost 
nevoiţi să facem acest lucru încă 
în luna august. Avem 4 proiecte 
importante de infrastructură în 
care suntem implicaţi și știm cu 
toţii cât sunt de importante. Ce 
ne facem? Până acum am identi-
fi cat abia 15 mii, dar pentru asta 
eu trebuie să nu strâng gunoiul 
din sat până la sfârșitul anului, 
la anul nou să nu împodobesc un 
brad pentru copii. Dar de unde tai 
celelalte 35 de mii?” 

ALEXANDRU BOTNARI: 
”NOI ÎNŢELEGEM CĂ SITUAŢIA E 
GREA, DAR PRIMARII NU AU MĂ
CAR UN LEU SĂ ASTUPE O GROA
PĂ. ATUNCI CÂND NU SE VOR 
DEZVOLTA SATELE ȘI ORAȘELE, NU 
VOM AVEA BUGET MAI MARE NICI 
PENTRU ŢARĂ!”

”Probleme sunt multe, tocmai 
de aceea constituirea unui grup 
de lucru format din reprezenta-
nţii ministerului și ai CALM ar fi  
binevenită. De la alegerile locale 
și până acum, primarii nu au pu-
tut face mai nimic. De la Fondul 
de efi cienţă energetică s-au luat 
500 de milioane și s-au astupat 
găuri, de la Fondul Rutier – tot 
așa, peste 400  de milioane…Ne 
bucurăm că putem avea un dia-
log în acest format, chiar nicio-
dată nu am benefi ciat de discuţii 
faţă în faţă cu ministrul. Nu e un 
compliment, este o constatare. 
Noi înţelegem că situaţia e grea, 
dar primarii nu au măcar un leu 

să astupe o groapă. Atunci când 
nu se vor dezvolta satele și orașe-
le, nu vom avea buget mai mare 
nici pentru ţară! Haideţi să în-
cepem să împărţim, APL și APC. 
Dacă am avea autonomie fi nan-
ciară, nu am avea nevoie să stăm 
cu mâna întinsă.”

Membrii CALM au califi cat 
drept constructive discuţiile cu 
conducerea, iar reacţia ofi cialilor 
a dat speranţă reprezentanţilor 
APL că lucrurile ar putea lua o 
turnură pozitivă. Totodată, direc-
torul executiv CALM, Viorel Fur-
dui, a menţionat că deja au fost 
luate unele decizii favorabile: 
”Ministerul Finanţelor a efectuat 
toate transferurile planifi cate că-
tre bugetele locale de nivelul I și 
II și la situaţia din 1 noiembrie 
NU are restanţe. În același timp, 
am primit asigurări că primăriile 
care NU au corelat bugetele NU 
vor fi  presate și blocate în acti-
vitatea lor și nu le va fi  îngrădit 
dreptul de a-și utiliza soldurile și 
alte resurse fi nanciare. Conturile 
lor nu vor fi  blocate, nici posibi-
lităţile de a opera modifi cări și a 
administra bugetele după nece-
sităţi. Cel puţin, până în luna de-
cembrie. În context, nici direcţiile 
fi nanciare raionale NU au dreptul 
sa impună primăriilor să coreleze 
bugetele locale și mai ales să le 
blocheze activitatea/transferuri-
le și posibilităţile de a adminis-
tra liber resursele disponibile! În 
acest sens, Ministerul Finanţelor 
s-a angajat să emită o circulară.” 

În cadrul dialogului între 
CALM și Ministerul Finanţelor 
s-a mai convenit asupra formă-
rii unui grup permanent de lucru 
care să reunească reprezentanţii 
APL și responsabilii din cadrul 
Ministerului de resort. Astfel, în 
cel mai scurt timp, vor fi  dema-
rate discuţii privind identifi care 
soluţiilor defi nitive și compensa-
torii în problema reducerii tran-
sferurilor generale la bugetele 
locale. Printre propunerile CALM, 
înaintate deja spre examinare, se 
regăsesc: 
a) Suma transferurilor genera-

le (100 de milioane de lei), cu 
care s-au redus bugetele loca-
le, să fi e considerată datorie 
de stat faţă de bugetele locale 
și să fi e recuperată ulterior în 
măsura creșterii veniturilor la 
bugetul de stat;

 b) Cele 100 de milioane de lei 
să fi e incluse în FONDUL de 
COMPENSARE pentru anul 
2017, suplimentar la suma 
planifi cată până în prezent și 
să fi e restituită pe parcursul 
anului 2017; 

c) Să fi e elaborate si implemen-
tate alte masuri compensato-
rii care vor aduce surse supli-
mentare la bugetele locale (de 
ex. fondul rutier, eliminarea 
scutirilor/facilităţilor, include-
rea în categoria plătitorilor de 
taxe locale a unor categorii de 
prestatori de servicii precum 
notarii, avocaţii, instituţiile fi -
nanciare etc.

Discuţiile în cadrul sesiunii ac-
tuale au fost  marcate de alegerea 
noilor candidaturi în organele repre-
zentative ale Congresului, inclusiv a 
Președintelui CALRE. Totodată, un 
accent deosebit a fost pus pe meca-
nismele de prevenire a corupţiei la 
nivel local și regional, pe utilizarea 
resurselor administrative pe durata 
campaniilor electorale, precum și pe 
situaţia populaţiei de etnie romă în 
contextul fenomenului crescând al 
rasismului și xenofobiei.

În cadrul acestei sesiuni, austria-

CALM, PLEDOARIE PENTRU AUTONOMIA LOCALĂ 
ȘI DESCENTRALIZARE ÎN FORURILE EUROPENE:  
INTERESELE APL DIN REPUBLICA MOLDOVA, 
PROMOVATE LA CONGRESUL PUTERILOR 
LOCALE ȘI REGIONALE!

În perioada 17 - 22 octombrie 
curent, o delegaţie a Congresu-
lui Autorităţilor Locale din Mol-
dova (CALM) a participat la cea 
de-a 31-a sesiune a Congresului 
Autorităţilor Locale și Regiona-
le al Consiliului Europei, care a 
avut loc la Strasbourg, Franţa. În 
cadrul acestui forum important, 
membrii CALM au expus un șir de 
probleme cu care se confruntă APL 
din Republica Moldova. Totodată, 
vicepreședintele CALM, primarul 
general al municipiului Chișinău, 
Dorin Chirtoacă, a fost ales vice-
președinte al Camerei Regiunilor 
din Congresul Autorităţilor Locale 
și Regionale al Consiliului Europei.

ca Gudrun Mosler-Törnström a de-
venit prima femeie care a fost aleasă 
președinte al Congresului Autorităţi-
lor Locale și Regionale al Consiliului 
Europei. Gudrun Mosler-Törnström 
a afi rmat că printre principalele sar-
cini ale Congresului se numără mo-
nitorizarea democraţiei la nivel local 
și regional în statele membre și mo-
nitorizarea alegerilor locale, lupta 
împotriva corupţiei, a radicalizării și 
a extremismului violent, precum și 
integrarea migranţilor și importanţa 
consolidării zonelor rurale. „Consolida-
rea democraţiei, a drepturilor omului 
şi a statului de drept la nivel local şi 
regional sunt obiectivele fundamenta-
le ale Congresului. Fără aceste valori, 
societăţile noastre s-ar confrunta cu 
o scădere a solidarităţii şi o creştere 
a radicalizării, a extremismului, a xe-
nofobiei şi a recentralizării”, a decla-
rat ea în faţa membrilor Congresului, 
reuniţi în cadrul celei de-a 31-a sesi-
uni la Strasbourg. Subliniind faptul că 
structura democratică a continentului 
european este supusă riscului, Gudrun 
Mosler-Törnström a declarat că des-

centralizarea este unul dintre răspun-
surile la aceste provocări. „Descentra-
lizarea este un proces evolutiv care are 
nevoie de implicarea noastră deplină. 
Munca Congresului Autorităţilor Loca-
le şi Regionale al Consiliului Europei 
este, prin urmare, mai importată ca 
oricând”, a mai spus ea.

Republica Moldova a fost repre-
zentantă la acest eveniment de dele-
gaţia naţională, formată din membrii 
CALM. Edilii spun că sesiunea a fost 
un prilej important pentru autori-
tăţile publice din Republica Moldo-
va să se facă auzite, dar și o ocazie 
pentru CALM de a-și consolida rolul 
de mediator și de promotor al drep-
turilor APL. Pe întreaga durată a se-
siunii, membrii delegaţiei CALM s-au 
implicat activ în dezbaterea subiec-
telor discutate în cadrul ședinţelor, 
contribuind cu informaţii relevante 
despre situaţia din Republica Moldo-
va. În cadrul acestor intervenţii s-a 
pus accent pe politicile promovate şi 
implementate în ţara noastră, la for 
fi ind prezentate practicile de succes 
în domeniile respective, dar și resta-
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CALM, PLEDOARIE PENTRU AUTONOMIA LOCALĂ 
ȘI DESCENTRALIZARE ÎN FORURILE EUROPENE:  
INTERESELE APL DIN REPUBLICA MOLDOVA, 
PROMOVATE LA CONGRESUL PUTERILOR 
LOCALE ȘI REGIONALE!

nţele pe care le au autorităţile în pro-
cesul de implementare a Strategiei de 
Descentralizare și Autonomiei Locale. 
”Strasbourg este un exemplu pentru 
noi în ceea ce privește abordarea și 
soluţionarea problemelor. M-a im-
presionat modul aproape impecabil 
în care au fost pregătite problemele 
pentru dezbatere, cum s-a desfășu-
rat alegerea organelor de conducere.  
Partidul Popular European, având 
majoritate, a cedat funcţia de preșe-
dinte. Au fost dezbătute două subi-
ecte extrem de sensibile și actuale - 
radicalizarea în societate și lupta cu 
corupţia. Ultima este privită ca un 
fenomen planetar și chiar am auzit 
o părere care corespunde concep-
tului meu, și anume este discutată 
oportunitatea creării unui Tribunal 
Internaţional pentru lupta cu coru-
pţia. Pentru Republica Moldova este 
un subiect actual. M-au impresio-
nat, de asemenea, proiectele de deci-
zie privind situaţia din Turcia, unde 
au fost arestaţi sute de primari, în 
urma puciului eșuat. E foarte impor-
tant ca activiștii CALM să participe 
la astfel de congrese, pentru a comu-
nica cu colegii din alte ţări, pentru 
a vedea cum funcţionează astfel de 
foruri și în ce măsură mecanisme-
le puse la dispoziţie pot fi  utilizate 
pentru a schimba în bine situaţia 
din Republica Moldova.”, a menţio-
nat unul dintre participanţii la Con-
gres, primarul de Cimișlia, Gheorghe 
Răileanu.

Într-un interviu oferit în cadrul 
sesiunii, președintele CALM a me-
nţionat că rolul participanţilor la 
Congres este de a promova interese-
le administraţiei publice locale atât 
din RM cât şi din toate 47 de ţări 
care  şi-au trimis delegaţii: ”Dele-
gaţia RM are o nouă componenţă în 
cele  două camere ale Congresului, 
locală şi regională, fi ind alcătuită 
din 5 reprezentanţi de bază şi mai 
mulţi supleanţi, reprezentând APL 
din sate şi oraşe, precum şi preşedi-
nţi de raioane. Mulţi dintre colegii 
noşti participă pentru prima dată 
la acest eveniment şi au fost intere-
saţi de activitatea acestei structuri 

europene care promovează Carta 
Europeană şi respectarea prevede-
rilor ei de către toate ţările care au 
subscris acestui document, inclusiv 
RM, pentru fortifi carea democraţiei 
şi autonomiei locale.”

Totodată, Badan a menţionat că 
alegerea vicepreședintelui CALM, 
organizaţie reprezentativă a majori-
tăţii APL din RM, în calitate de vice-
preşedinte al Camerei Regiunilor din 
Congresul Autorităţilor Locale şi Re-
gionale al Consiliului Europei, este un 
lucru pozitiv pentru RM, o ţară cu o 
democraţie tânără: ”Cu domnul Chir-
toacă în această funcţie vom putea 

mai uşor să punem unele chestiuni 
în discuţie, să dialogăm şi e bine, 
de asemenea, pentru vizibilitatea 
ţării. Este important ca această 
poziţie a dlui primar de Chişinău 
să aducă plusvaloare democraţiei 
şi autonomiei locale în ţară. În RM 
sunt în desfăşurare diverse proiecte 
europene pentru susţinerea ţării în 
multe domenii. În ceea ce priveşte 

APL, noi am benefi ciat direct mai 
puţin, pentru că cea mai mare parte 
a proiectelor în acest domeniu vin 
prin intermediul guvernului RM. 
Încercăm astfel să transmitem în 
cadrul lucrărilor Congresului Euro-
pean un mesaj din partea CALM şi 
a reprezentanţilor APL din RM către 
partenerii noştri europeni ca fondu-
rile pentru dezvoltarea şi consolida-

rea autonomiei locale să fi e distri-
buite direct autorităţilor locale, ca 
de aceşti bani să profi te cetăţenii la 
nivel local, iar primarii independe-
nţi şi cei din opoziţie să primească 
şi ei fi nanţări pentru dezvoltarea 
comunităţii, fără să mai aştepte să 
se schimbe puterea. Este important 
ca să simplifi căm acest mecanism de 
distribuţie a fondurilor şi ajutoare-
lor pentru a putea obţine rezultate 
şi a aduce schimbări. În localitatea 
mea, de 13 ani de când sunt primar, 
am reuşit să reabilităm doar un 
drum. De aceea dorim mecanisme 
care să pună în practică descentra-
lizarea și aceste programe,  fonduri, 
bani alocaţi de UE să vină direct 
la APL şi cetăţeanul să simtă acest 
sprijin, pe care, în ciuda sumelor 
enorme injectate de UE în RM, nu 
l-au simţit. Multe localităţi din ţară 
continuă să supravieţuiască fără 
drumuri, fără reţea de apă, canali-
zare şi de aceea e foarte important 
ca la Congres să avem o foarte bună 
prestaţie şi să putem convinge par-
tenerii noştri de necesitatea simpli-
fi cării programelor şi a modului de 
alocare a fondurilor pentru ca de ele 
să benefi cieze direct cetăţeanul!”

În contextul discuţiilor din ca-
drul forumului privind persecuţiile 
la care sunt supuși primarii turci, 
președintele CALM a menţionat că 
edilii moldoveni se bucură de liber-
tate, doar că nu dispun de pârghiile 
necesare pentru a rezolva probleme-

le cetăţenilor şi mulţi dintre primari 
sunt nemulţumiţi, pentru că distri-
buirea acestor fonduri de ajutorare se 
face pe criterii politice: ”În Republica 
Moldova nu este o situaţie ca în Tur-
cia, tindem spre democraţie, dar ca 
democraţia să funcţioneze trebuie 
să reformăm sistemul. Recent, RM 
a semnat Foaia de Parcurs cu toate 
recomandările  CE şi angajamente-

le RM vizavi de democraţia locală, 
de procesul de descentralizare. Ne 
mişcăm însă cam încet pe calea re-
formelor şi dorim ca acest proces să 
se accelereze şi să devină mai efi ci-
ent. Până nu vom schimba sistemul, 
ne vom pierde în discuţii  şi nu vom 
putea schimba nimic. Sunt necesare 
reforme şi acele susţineri fi nanciare 
care vin din partea UE să le simtă 
cetăţeanul, nu autorităţile. CALM 
colaborează foarte efi cient cu Aso-
ciaţia Comunelor din România. Am 
creat un Consiliu prin care stabilim 
şi ajutăm autorităţile locale de pe 
ambele maluri ale Prutului să dez-
volte aceste colaborări bilaterale. 
Printr-o ordonanţă a guvernului ro-
mân, APL din România au dreptul şi 
posibilitatea să ajute localităţile din 
RM cu care sunt înfrăţite. Ajutorul 
din partea României s-a concretizat 
şi în numeroase proiecte de reabili-
tare a grădiniţelor şi instituţiilor de 
învăţământ care vor continua şi de 
care a benefi ciat şi localitatea noas-
tră. Pe 25 august s-a afl at în vizită 
în localitatea noastră primul minis-
tru la României, dl Dacian Cioloş, 
care, împreună cu premierul Pavel 
Filip, au participat la festivitatea de 
deschidere a grădiniţei din Selemet, 
reconstruită şi renovată în întregi-
me cu bani de la Guvernul României. 
Este un sprijin enorm din partea Ro-
mâniei care, din păcate, se mediati-
zează foarte puţin. Este un ajutor pe 
care oamenii îl simt direct şi de care 
se bucură alături de copiii lor. Şi 
aici, solicitările primarilor din ţară 
este ca aceste ajutoare din partea 
României să nu vină prin guvern, ci 
direct la benefi ciari, ca să nu poată 
fi  distribuiţi pe criterii politice.”

În fi nalul interviului, președinte-
le CALM  a reiterat că, în acest mo-
ment istoric, este nevoie nu doar de o 
unitate și consolidare naţională, dar 
și internaţională în aspectul conso-
lidării descentralizării și democraţiei 
locale. Edilul de Selemet a menţionat 
că primarii au nevoie de pârghii re-
ale pentru a putea infl uenţa în bine 
calitatea vieţii cetăţenilor, care i-au 
ales prin vot direct să le rezolve pro-
blemele. 

Cea de-a 31-a sesiune a Congre-
sului Autorităţilor Locale şi Regionale 
din Europa reuneşte reprezentanţi ai 
autorităţilor locale şi regionale din 47 
de state europene membre ale Con-
siliului Europei. Congresul este un 
organ reprezentativ al autorităţilor 
locale și regionale din statele ce fac 
parte în Consiliul Europei, și în cadrul 
căreia se regăsesc mai mulţi aleși lo-
cali din Republica Moldova. CALRE 
oferă anumite sugestii Comitetului de 
miniștri și Adunării Parlamentare a 
Consiliului Europei în ceea ce priveș-
te aspectele politicii locale și regiona-
le din ţările membre care își doresc 
o democraţie veritabilă.  Congresul 
efectuează, cu regularitate, misiuni 
de monitorizare în fi ecare ţară mem-
bră pentru a evalua punerea în apli-
care a Cartei autonomiei locale. Ca re-
zultat a acestor misiuni, Congresul îşi 
prezintă concluziile în rapoartele de 
monitorizare şi adoptă recomandări 
pe care guvernele trebuie să le res-
pecte, precum şi rezoluţii în vederea 
ameliorării guvernării colectivităţilor.

TATIANA BADAN: 
”ÎNCERCĂM ASTFEL SĂ TRAN
SMITEM, ÎN CADRUL LUCRĂRILOR 
CONGRESULUI EUROPEAN, A UNUI 
MESAJ DIN PARTEA CALM ŞI A RE
PREZENTANŢILOR APL DIN RM CĂ
TRE PARTENERII NOŞTRI EUROPENI 
CA FONDURILE PENTRU DEZVOLTA
REA ŞI CONSOLIDAREA AUTONO
MIEI LOCALE SĂ FIE DISTRIBUITE 
DIRECT AUTORITĂŢILOR LOCALE, 
CA DE ACEŞTI BANI SĂ PROFITE 
CETĂŢENII LA NIVEL LOCAL, IAR 
PRIMARII INDEPENDENŢI ŞI CEI 
DIN OPOZIŢIE SĂ PRIMEASCĂ ŞI EI 
FINANŢĂRI PENTRU DEZVOLTAREA 
COMUNITĂŢII, FĂRĂ SĂ MAI AŞTEP
TE SĂ SE SCHIMBE PUTEREA!”
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PRESTAREA SERVICIILOR PUBLICE 
PRIN COOPERARE INTRE APL - 
EXPERIENŢA DE SUCCES A FRANŢEI SUSŢINUTĂ DE CALM! 

Principalele obiective ale acestui semi-
nar au fost cooperarea moldo-franceză prin 
prezentarea de bune practici, dezbaterea 
aspectelor problematice ce pot apărea în 
cadrul proceselor de descentralizare, identi-
fi carea de soluţii pentru fi nanţarea proiec-
telor locale, precum și relaţionarea efi cientă 
între autorităţile locale și stat, în contextul 
reformei administrativ-teritoriale.

VIOREL FURDUI, 
DIRECTOR EXECUTIV CALM: 
”ÎN REPUBLICA MOLDOVA DEOCAM
DATĂ NU EXISTĂ CULTURĂ DE COOPE
RARE INTERCOMUNITARĂ, IAR ACEST 
EVENIMENT VINE SĂ PREZINTE EX
PERIENŢA FRANCEZĂ, SĂ ARATE CUM 
PRIN ACEASTĂ CONSOLIDARE SA 
REUŞIT DEZVOLTAREA UNOR SERVICII 
PUBLICE CALITATIVE!”

Astfel, la Costești au ajuns și 12 repre-
zentanţi ai APL din Franţa, care au împărtă-
șit cu colegii moldoveni experienţa și exper-
tiza pe care o deţin în domeniul autonomiei 
locale și descentralizării fi scale. Totodată, 
aceștia au oferit informaţii preţioase despre 
mecanismele funcţionării sistemului APL 
din Franţa, competenţele pe care le au pri-
marii francezi, aspectele colaborării cu au-
torităţile centrale și ale fi nanţării de către 
stat, dar și elementele politicilor fi scale în 

gestionarea unei localităţi franceze.
În context, directorul executiv CALM, Vi-

orel Furdui, a menţionat: „Seminarul repre-
zintă o oportunitate bună pentru primarii 
moldoveni de a afl a care sunt provocările cu 
care s-au confruntat francezii în procesul 
de regionalizare, cum au reușit să realize-
ze descentralizarea și cum se vede în plan 
european transferarea atribuţiilor de la 
nivel central la cel local. Așa cum știm, în 
Republica Moldova deocamdată nu există 
cultură de cooperare intercomunitară, iar 
acest eveniment vine să prezinte experienţa 
franceză, să arate cum prin această conso-
lidare s-a reuşit dezvoltarea unor servicii 
publice calitative. Modelul francez demon-
strează că 3-5 primării pot dezvolta servicii 
împreună şi pot asigura ca aceste servicii 
să nu depindă de mărimea localităţii.”

Participanţii, pe lângă schimbul de expe-
rienţă în domeniul cooperării descentraliza-
te, au putut identifi ca proiecte comune. Edi-
lii spun că experienţa Franţei, o ţară excesiv 
centralizată în trecut, în ceea ce privește 
descentralizarea este una foarte valoroasă 
pentru viitorul APL din Republica Moldova.

NATALIA PETREA, 
PRIMAR DE COSTEȘTI, 
IALOVENI: 
”CONSIDER CĂ DISCUŢIILE ÎNTRE APL 
ȘI APC TREBUIE SĂ FIE CONSTRUCTI
VE, REPREZENTANŢII LOCALITĂŢILOR 
TREBUIE ÎN PERMANENŢĂ CONSUL
TAŢI, IMPLICAŢI ÎN PROCESUL DE 
ELABORARE A POLITICILOR, PENTRU 
CĂ REFORMELE NU POT FI MIMATE LA 
NESFÂRȘIT!”

Primarul localităţii-gazdă a seminaru-
lui, Natalia Petrea, susţine că pentru pre-
luarea experienţei franceze este nevoie, 
întâi și-ntâi, de o deschidere din partea 
autorităţilor centrale, care, deși utilizează 
de zeci de ani banii publici pentru a că-
lători în ţări europene, nu au făcut deo-
camdată pași concreţi să se apropie de ele, 
în special pe segmentul descentralizării: 
”Exemplele care au fost oferite ar trebui 
ascultate atent de către autorităţile cen-
trale, pentru că în ele se regăsesc idei 
excelente pentru procesul de elaborare a 
politicilor naţionale. Francezii promove-
ază conceptul de cooperare intercomuna-
lă, care constă în fuziunea, amalgama-
rea localităţilor. Și această idee merită 
luată în calcul. În ceea ce privește al trei-
lea aspect discutat la seminar, dezvolta-
rea turismului, e ceva care pot aplica la 
Costești, dar, mai întâi, trebuie rezolvate 
problemele de infrastructură – drumuri, 
apă, canalizare. A fost interesant să afl u 
că în Franţa, turismul aduce mai mulţi 
bani chiar decât industria constructoa-
re de mașini. Respectiv, am putea prelua 
această idee, pentru că satul Costești are 
potenţial turistic mare – avem un com-
plex turistic unic, orașul medieval, dar 
care are nevoie de investiţii. Consider că 
discuţiile între APL și APC trebuie să fi e 
constructive, reprezentanţii localităţilor 
trebuie în permanenţă consultaţi, impli-
caţi în procesul de elaborare a politicilor, 
pentru că reformele nu pot fi  mimate la 
nesfârșit.”

LILIAN MUSTEAŢĂ, 
PRIMAR DE BOBEICA, 
HÎNCEȘTI: 
”CRED CĂ REFORMA TERITORIALAD
MINISTRATIVĂ, CU COMASAREA PRI
MĂRIILOR, CU ADUCEREA SERVICIILOR 
MAI APROAPE DE OAMENI, CU ADEVĂ
RATA DESCENTRALIZARE ADMINISTRA
TIVĂ ȘI FISCALĂ E CEEA CE TREBUIE 
SĂ PRELUĂM ÎN REGIM DE URGENŢĂ 
DE LA FRANCEZI!”

Primarii mai spun că reformele france-
ze au avut un impact pozitiv din simplul 
motiv că în capul mesei este pus cetăţea-
nul și nevoile lui. Astfel, au fost elaborate 
strategii cât mai aproape de preocupările 
comunităţilor.

”Avem o experienţă de colaborare cu 
francezii din anul 1994.  În tot acest timp, 
m-a impresionat perspectiva prin care pri-
vesc ei lucrurile. De exemplu, au venit cu o 
contribuţie fi nanciară pentru construcţia 
apeductului, dar au insistat să ajute în ca-
litate de voluntari la lucrări. Ba mai mult, 
ei promovează voluntariatul în localităţile 
lor, așa că  implicarea din partea cetăţeni-
lor a fost importantă. Francezii nu ne dau 
bani ca la trântori, ci ne ghidează pașii în 
așa fel încât anumite proiecte să genereze 
câștiguri în bugetul local și să aibă un im-
pact social dorit.  Cred că reforma teritoria-
l-administrativă, cu comasarea primăriilor, 
cu aducerea serviciilor mai aproape de oa-
meni, cu adevărata descentralizare admi-
nistrativă și fi scală e ceea ce trebuie să pre-
luăm în regim de urgenţă de la francezi.”

Circa 100 de reprezentanţi ai autorităţi-
lor publice locale din Franţa și din Republica 
Moldova au participat la un seminar de două 
zile cu genericul: „Cooperarea descentra-
lizată Franţa – Moldova, un avantaj pentru 
atractivitatea regiunilor”. Agenda eveni-
mentului, organizat de către Ambasada Fra-
nţei la Chișinău, în parteneriat cu Congresul 
Autorităţilor Locale din Moldova și Ministe-
rul Dezvoltării Regionale și Construcţiilor  a 
cuprins trei tematici de bază: cooperarea 
intercomunitară, rolul diasporei și dezvolta-
rea turismului rural.
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În municipiile Chișinău și Bălţi, dar și în 
raionul Cahul, vor fi  dezvoltate proiecte-pilot 
de integrare pe piaţa muncii a persoanelor cu 
dizabilităţi. În acest sens, o delegaţie din Re-
publica Moldova, din care au făcut parte re-
prezentantul CALM, Viorel Rusu, angajaţi ai 
departamentelor de asistenţă socială și fi nan-
ciară din cadrul autorităţilor locale din aceste 
trei localităţi, a efectuat o vizită de studiu în 
orașul Bergen, Norvegia. 

Timp de câteva zile participanţii au 
analizat modelele și bunele practici ale 
Norvegiei în crearea și adaptarea locu-
rilor de muncă pentru persoanele cu 
dizabilităţi, orientarea lor profesională 
și angajarea acestora în câmpul muncii.

Membrii delegaţiei au vizitat com-
panii, întreprinderi care au dezvotat și 
desfășoară programe speciale pentru 
persoanele cu dizabilităţi, atât min-
tale, cât și fi zice. În aceste entităţi de 
producere sunt antrenate personae cu 
necesităţi speciale, care astfel nu sunt 
integrate doar în procesul de muncă, 
dar și în viaţa comunităţii.

 Reprezentantul CALM a menţio-
nat că, în urma vizitei de documenta-
re, Congresul Autorităţilor Locale este 
gata să împărtășească cu membrii săi 
experienţa acumulată și modelele apli-
cate în Norvegia, pentru identifi carea 
unor soluţii efi ciente pentru persoane-
le cu nevoi speciale pe piaţa muncii: 
”Norvegia este o ţară care, întâi și-
ntâi, a reușit să renunţe la prejude-
căţi. De aici pornește succesul. La noi, 
deocamdată integrarea persoanelor 
cu dizabilităţi în piaţa muncii pare 
o adevarata luptă cu morile de vânt. 
Am fost la companii, parte a proiec-
tului. Fie că e vorba de spălătorii, 
ambalarea fructelor și a unor echipa-
mente de alimentare, de amenajare a 
spaţiilor verzi, de petrecere a timpului 
liber și de prelucrare a lemnului, acolo 
circa 80 la sută dintre angajaţi sunt 
cu diverse dizabilităţi. Totuși, trebuie 
de remarcat că și în alte întreprinderi 
această practică este una obișnuită. 
Astfel, la diferite posturi, pot fi  regă-
site persoane cu dizabilităţi. M-a im-
presionat istoria de viaţă a unui băiat 
de 18 ani, cu sindromul Down, care 

este responsabil de datele cu caracter 
personal în cadrul unei întreprinderi, 
unde anume mama sa a dezvoltat un 
astfel de serviciu. Am întrebat-o pe 
mamă de ce, în situaţia în care feci-
orul său are o pensie de aproximativ 
60 de mii de lei și un apartament, mai 
trebuie să muncească. Atunci, aceasta 
mi-a răspuns că un loc de muncă pen-
tru astfel de persoane înseamnă so-
cializare, faptul că se simt utili în so-
cietate și șansa de a fi  membru activ, 
care muncește pentru ţara sa. Cred că 
acest lucru trebuie să-l conștientizeze 
autorităţile noastre!” 

Organizaţiile norvegiene vizitate 
oferă servicii de reabilitare profesiona-
lă pentru această categorie de persoa-
ne, fi ind ulterior angajate prin interme-
diul Agenţiei Norvegiene de Angajare 
în câmpul muncii. Astfel, se realizează 
o legătură strânsă între municipalitate, 
companii și persoanele cu dizabilităţi. 
”În contextul reformării sistemului re-
zidenţial din Moldova, experienţa Nor-
vergiei va fi  aplicată pentru a consolida 

relaţiile de cooperare între instituţiile 
psihoneurologice care se afl ă în subor-
dinea ministerului și autorităţile res-
ponsabile pentru angajarea în câmpul 
muncii a persoanelor cu dizabilităţi 
mentale odată dezinstituţionalizate”, a 
declarat viceministrul Anastasia Oce-
retnîi. Totodată, viceministrul a subli-
niat că în perioada următoare în cele 3 
zone pilot (c. Brînzeni, r-nul Edineţ și 
mun. Bălţi) urmează a fi  create locuri 
de muncă adaptate pentru persoanele 
cu dizabilităţi și asigurată reabilitarea 
lor profesională.

Vizita a fost organizată de compa-
nia MAKS în cadrul proiectului fi na-
nţat de Ministerul Afacerilor Externe 
al Regatului Norvegiei ”Entrance pro-
ject extension – Increase employment 
of a marginalised group”. Proiectul se 
implementează în baza Memorandu-
lui de înţelegere semnat în 2014 între 
Ministerul Muncii, Protecţiei Sociale și 
Familiei al Republicii Moldova și Mi-
nisterul Afacerilor Externe al Regatului 
Norvegiei privind cooperarea în dome-
niul incluziunii sociale a persoanelor cu 
dizabilităţi.

INTEGRAREA SOCIALĂ ÎN ŢARA 
FIORDURILOR, TRANSFER DE BUNE 
PRACTICI CĂTRE MEMBRII CALM

Timp de 4 zile, 40 de reprezentanţi CALM, 
majoritatea dintre ei primari, au  efectuat o vizită 
de studiu în Norvegia. Delegaţia moldovenească a 
vizitat capitala norvegiană, Oslo, dar și alte loca-
lităţi, la invitaţia Asociaţiei Municipalităţilor din 
Norvegia.  

Participanţii au benefi ciat de un transfer 
de bune practici, dar în acelaşi timp au pu-
tut realiza şi o analiză privind aplicabilita-
tea realităţilor norvegiene în sistemul APL 
din Republica Moldova. Subiectele incluse 
în agenda vizitei au vizat sistemul de guver-
nare locală din Norvegia: autonomie locală, 
modalitate de fi nanţare, rolul şi funcţiona-
rea Asociaţiei autorităţilor locale şi regiona-
le din această ţară, consultările între diverse 
niveluri de guvernare, funcţionarea Consili-
ului districtual şi sarcinile inter-municipale 
etc. Totodată o temă specială a prezentărilor 
și discuţiilor cu partenerii norvegieni, a con-
stituit reforma administrativ-teritorială din 
Norvegia și abordarea de jos în sus, a acestei 
reforme. 

VIOREL FURDUI, 
DIRECTOR EXECUTIV CALM: 
”ACESTE VIZITE REPREZINTĂ O OPORTU
NITATE ȘI EXPERIENŢĂ UNICĂ PENTRU 
PRIMARI ȘI NOI TOŢI CEI CARE ACTIVĂM ÎN 
DOMENIUL APL, DEOARECE PE DE O PARTE, 
ESTE FOARTE INTERESANT ȘI UTIL MODE
LUL DE REFORME APLICAT ÎN NORVEGIA ȘI 
CARE SE BAZEAZĂ ÎN EXCLUSIVITATE PE 
UN DIALOG CUPRINZĂTOR CU TOŢI ACTORII 
INTERESAŢI ȘI O PREGĂTIRE PROFUNDĂ ȘI 
MULTILATERALĂ A TUTUROR ELEMENTELOR 
REFORMEI. FĂRĂ GRABĂ ȘI CU GÂNDUL 
PERMANENT LA BENEFICIARII FINALI  
CETĂŢENI. PE DE ALTĂ PARTE, ASTFEL DE 
VIZITE DE STUDIU REPREZINTĂ O OCAZIE 
EXCELENTĂ PENTRU A FACE CUNOȘTINŢĂ 
DIRECTĂ CU FORME AVANSATE DE PRESTA
RE A SERVICIILOR PUBLICE LOCALE PRIN 
COOPERARE ÎNTRE MUNICIPALITĂŢI, MODE
LE ȘI SCHEME DE INTERVENŢIE ÎN DIVERSE 
DOMENII: ECONOMIC, SOCIAL, DE INFRAS
TRUCTURĂ ETC.!”

Vizita a avut loc după ce Congresul Au-
torităţilor Locale din Moldova  (CALM) a 
iniţiat un șir de activităţi, în colaborare cu 
Asociaţia Norvegiană a Autorităţilor Locale 
și Regionale (KS). Asociaţia are o experie-
nţă considerabilă în proiecte de colaborare 
internaţionala atât în Europa, cât şi în ţări 
în curs de dezvoltare. Directorul executiv 
CALM, Viorel Furdui, a menţionat plusva-
loarea unei astfel de colaborări, care îi va 
ajuta pe primarii moldoveni să-și fortifi ce 
capacităţile de intervenţie în diverse do-
menii sensibile: ” Norvegia, de sute de ani 
a recunoscut rolul și importanţa deosebită 
a guvernărilor locale în procesul de dezvol-
tare a unui stat și asigurarea a unor stan-
darde de viaţă înalte pentru cetăţeni. Nu în 
zădar, Norvegia este considerată în prezent 
una din cele mai prospere ţări  din lume, in-
clusiv datorită unui sistem de administraţie 
publică descentralizat și cu o guvernare lo-
cală efectivă. O temă extraordinar de impor-
tanţă și actuală pentru Republica Moldova 
a fost reforma administrativ-teritorială din 
Norvegia. Această reformă este realizată cu 
o mare prudenţă, fără grabă și de mai mulţi 
ani, cu implicarea/consultarea corespunză-
toare a APL și tuturor celor interesaţi. Dato-
rită unei sensibilităţi mari și complexităţii 
enorme a reformei date, în Norvegia s-a de-
cis că o astfel de reformă poate fi  realizată 
doar în mod voluntar și în baza principiului 
de jos în sus. Fără impuneri de la centru. 
Deciziile de amalgamare sunt luate de către 
consiliile locale corespunzătoare sau în baza 
unor referendumuri locale. Plus la aceasta, 
această reformă este foarte bine pregătită 
și APL sunt sprijinite pe larg de către statul 
Norvegian. Iar pentru cei ce decid să se une-
ască, sunt prevăzute stimulente fi nanciare/
investiţionale solide: investiţii în drumuri, 
servicii publice și alte domenii și infras-
tructură. Această modalitate de realizare a 
reformelor este foarte interesantă și bună 
de preluat pentru Republica Moldova.  De 
asemenea, aceste vizite reprezintă o opor-
tunitate și experienţă unică pentru primari, 
deoarece pot stabili contacte directe cu co-
legii lor din Norvegia, pot vedea cu propriii 
ochi modele și scheme de prestare a servicii-

DESCENTRALIZAREA
CEA MAI PROSPERĂ

DE INSPIRAŢIE
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ȘI GUVERNAREA LOCALĂ ÎN NORVEGIA  
ŢARĂ DIN LUME, ÎN CALITATE DE SURSĂ
PENTRU PRIMARII DIN MOLDOVA! 

lor publice și intervenţie în diverse domenii: 
economic, social, de infrastructură.  Reie-
șind și din faptul că Asociaţia Norvegiană 
a Autorităţilor Locale și Regionale (KS) este 
singura asociaţie reprezentativa a munici-
palităţilor, judeţelor și întreprinderilor pu-
blice locale din Norvegia, această colaborare 
este una avantajoasă din start. În același 
timp, mecanismul de cooperare internaţio-
nală între comunităţile locale din Norvegia 
și alte ţări, aplicat și promovat de KS, este 
unul care încurajează relaţiile pe mai multe 
aspecte ce ţin de dezvoltarea unei guvernări 
locale puternice.”

Primarii, pe lângă ocazia de a descoperi 
o ţară impresionantă și pitorească, au avut 
posibilitatea de a cunoaște mecanismele 
care stau la baza gestionării municipali-
tăţilor. Astfel, primarii au afl at că în ţara 
fi ordurilor există 19 judeţe (regiuni) și 431 
de municipalităţi. Un fapt și mai interesant 
este că veniturile publice locale totalizează 
aproximativ 17% din PIB-ul Norvegiei, fără 
petrol și gaze. Totodată, administraţiile lo-
cale angajează circa 19% din întreaga forţă 
de muncă norvegiană. Vizitarea localităţii 
Nannestad i-a impresionat pe primarii mol-
doveni, mai ales din perspectiva unei coope-
rări între municipalităţi, care permite auto-
rităţilor locale de a exercita/livra pe deplin 

mandatul lor și a furniza servicii adecvate, 
relevante și durabile pentru cetăţeni. Aceș-
tia au putut afl a din prima sursă și de la faţa 
locului despre modelele de organizare a ser-
viciilor, managementul rezultatelor, dar și 
situaţia fi nanciară.

A doua zi, edilii au avut o întrevedere cu 
responsabili de la Ministerul Administraţiei 
Locale și Modernizării, care au prezentat de-
talii privind sistemul de administraţie publi-
că din Norvegia. Reforma administrativ-te-
ritorială a fost dezbătută împreună cu  Ina 

Ruud, directorul Departamentului Adminis-
traţiei Locale.  Totodată, au fost discutate su-
biecte ce ţin de  funcţionarea KS Congress, în-
cepând cu structura de guvernare și organele 
statutare cu reţelele dezvoltate și încheind 
cu serviciile oferite. Ulterior, primarii au pu-
tut vizita localităţile Mogreina și Jessheim, 
unde  activează o companie intercomunitară 
de management a deșeurilor și, respectiv, un 
serviciu de urgenţă, la fel intercomunitar.

 Participanţii la vizita de studiu au fost 
impresionaţi de ceea ce au văzut. Aceștia 

spun că au descoperit mai multe proiecte 
care pot fi  aplicate și acasă, chiar în condiţi-
ile actuale.

ANATOLIE PÎNZARU, 
PRIMAR DE CREMENCIUG, SOROCA: 
”E NEVOIE ȘI LA NOI DE ACTIVIZAT PROCE
SUL  DE REGIONALIZARE ŞI DESCENTRALI
ZARE!”

”Sigur, Norvegia, având cea mai mare 
rată de transformare a deșeurilor munici-
pale în energie termică și electrică din Eu-
ropa, poate reprezenta un exemplu pentru 
noi. Din acest punct de vedere, și la noi e 
nevoie de activizat procesul de regionaliza-
re și descentralizare. Aceste întreprinderi 
intercomunitare pot fi  dezvoltate și la noi, 
chiar dacă în Norvegia acest lucru a devenit 
deja unul proverbial. Pentru aceasta trebu-
ie să ne unim eforturile mai multe locali-
tăţi, dar mai ales să muncim zilnic pentru a 
schimba mentalitatea oamenilor, dar și lista 
de priorităţi ale autorităţilor centrale. Este 
vorba despre un efort comun: al poliţiei, al 
societăţii civile, al responsabililor de ecolo-
gie, al APL. În Norvegia oamenii știu că îi 
costă mai iest in să colecteze și să selecteze 
deșeurile decât să plătească amenzi.  Totuși, 

fără un plan clar, fără acoperire fi nanciară 
în fază iniţială nu vor obţine prea multe. În 
Norvegia, pe lângă obligaţiuni, primarul are 
bani. La noi, de exemplu, există peste  422 
de legi care prevăd competenţe pentru pri-
mari, dar nu și resurse.”

LARISA VOLOH, 
PRIMAR DE PALANCA, 
ȘTEFAN VODĂ: 
”NU PUTEM FACE UN SIMPLU COPY/PASTE, 
DAR ANUMITE MODELE POT FI PRELUATE 
CHIAR LA ACEASTĂ ETAPĂ, CU PRECĂDERE 
CEL CARE VIZEAZĂ GESTIONAREA DEȘEU
RILOR!”

”În Norvegia am găsit o autonomie lo-
cală reală, nu una formală, pe hârtie. APL 
negociază direct cu guvernarea centrală și 
sunt privite ca un partener egal de discuţii. 
Astfel, acestea își pot planifi ca activitatea pe 
durate lungi, deoarece sunt sigure că vor dis-
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pune de fonduri. De exemplu, în localitatea 
Nannestad au fost trasate cele mai impor-
tante activităţi până în anul 2050. În Nor-
vegia ne-am putut uita din perspectiva unei 
ţări democratice cu experienţă în comunica-
rea societăţii civile cu autorităţile statului și 
în promovarea viziunii cetăţeanului respon-
sabil de guvernare. Sigur, e mult drum până 
acolo pentru Republica Moldova, mai ales 
din perspectiva mentalităţii populaţiei. Am 
avut o deosebită plăcere să văd o ţară care 
nu-i membră a Uniunii Europene, dar care 
trăieşte într-o realitate democratică avansa-
tă și aparţine unor oameni care ştiu ce fac, 
care sunt responsabili şi se gândesc la ziua 
de mâine. Nu putem face un simplu copy/
paste, dar anumite modele pot fi  preluate 
chiar la această etapă, cu precădere cel care 
vizează gestionarea deșeurilor.”

DINU GUŢUŢUI, 
PRIMAR DE ZBEROAIA, 
NISPORENI: 
”ORICE  DECIZIE IMPORTANTĂ APARŢINE 
CETĂŢEANULUI ŞI COMUNITĂŢII!”

”Ei au autonomie locală în adevăratul 
sens al cuvântului, începând de la colecta-
rea impozitelor, taxelor. Vă închipuiţi, pri-
măria are cotă-parte la aeroport, întreprin-
derile energetice. La noi cum e? Au venit, au 
instalat stâlpi, cabluri, cetăţenii localităţilor 
achită pentru servicii, iar în bugetul local 
nu vine nici un bănuţ. La ei, APL dispun de 
resurse sigure pentru ca să asigure o bună 
funcţionare a serviciilor. Orice  decizie im-
portantă aparţine cetăţeanului şi comuni-
tăţii. Şi partea administrativă dă ascultare 
opiniei comunităţii. E adevărat că şi cetăţe-
nii acolo au altă atitudine faţă de realizările 
din localitate şi faţă de importanţa implică-
rii lor.”  

EMILIA VIERU, 
PRIMAR DE FUNDURII VECHI, 
GLODENI: 
”NEAM ÎNTORS ÎN ŢARĂ CU IMPRESII FRU
MOASE ȘI CU UN MARE ENTUZIASM DE A 
MUNCI LA MAXIMUM, FIECARE ÎN LOCALI
TATEA SA, PENTRU A CONTRIBUI LA SATIS
FACEREA NECESITĂŢILOR CETĂŢENILOR.” 

DESCENTRALIZAREA ȘI GUVERNAREA LOCALĂ ÎN NORVEGIA  
CEA MAI PROSPERĂ ŢARĂ DIN LUME, ÎN CALITATE DE SURSĂ 
DE INSPIRAŢIE PENTRU PRIMARII DIN MOLDOVA!

”Ne-am deplasat spre Ţara Nordului, cu 
o populaţie de peste 4,8 mln. cetăţeni, din 
care 612 000 sunt imigranţi din Polonia, 
SUA,Suedia, Pakistan, Lituania, Germania, 
Irak, Vietnam, Rusia, călătorind cu autoca-
rul prin 8 ţari europene. Știam doar faptul 
că  Norvegia este o ţară cu economie puter-
nic dezvoltată, bazată pe industrie diversi-
fi cată. Vizita  în localitatea Nannestad ne-a 
lăsat impresii frumoase privind profi lul lo-
calităţii, organizarea diverselor servicii, ma-
nagementul rezultatelor, situaţia fi nanciara, 
reforma teritorial-administrativă, serviciile 
preșcolare din localitate. Ne-a impresionat 
mult activitatea Companiei intercomunitare 
de management a deșeurilor din localitatea 
Mogreina. Delegaţia Moldovei a vizitat și 
un sir de obiecte turistice din Oslo: Palatul 

Regal, Parlamentul, Primăria Oslo, Parcul 
Vigerland. Tot în Oslo am întreţinut o dis-
cuţie cu Primul Consul Onorifi c al Republicii 
Moldova în Regatul Norvegiei, jurista Ese-
nia C.Steskmest, președinta Asociaţiei mol-
dovenilor din Norvegia și liderul Diasporei 
moldovenilor din această ţară. Dna Consul 
ne-a povestit despre activitatea sa de a oferi 
asistenţă și consultanţă celor peste o mie 
de cetăţeni moldoveni din Norvegia, de a 
sprijini promovarea intereselor Republicii 
Moldova, în special în domeniul economic, 
comercial, investiţional, tehnic, știinţifi c, 
cultural și turistic, precum și dezvoltarea 
relaţiilor de prietenie între cele două state. 
Scopul vizitei a fost atins, așteptările au fost 
mai mari decât cele preconizate. Ne-am în-
tors în ţară cu impresii frumoase și cu un 

mare entuziasm de a munci la maximum, fi -
ecare în localitatea sa, pentru a contribui la 
satisfacerea necesităţilor cetăţenilor. M-am  
convins ca  avem încă mult de lucru la  ca-
pitolele: mentalitate, menţinerea curăţeniei, 
atitudinea reciprocă interumană, onestitate, 
corectitudine, punctualitate. Altfel,  nu ne 
putem dezvolta, oricât de bună conducere 
am avea, pentru că multe din cauzele că 
suntem în situaţie și lumină proastă le pu-
tem dezrădăcina doar noi. ”

 
Amintim că, KS - Asociaţia Norve-

giană a Autorităţilor Locale și Regionale 
și CALM (Congresul Autorităţilor Loca-
le din Moldova) cooperează în cadrul 
grantului (MDA-14/0009), fi nanţat de 

Ministerul Norvegian Regal al Aface-
rilor Externe în scopul consolidării gu-
vernării locale efi ciente, consultative și 
dezvoltate în Republica Moldova. Parte 
componentă a implementării grantului 
menţionat a fost și vizita de studiu în 
Norvegia, organizată pentru primarii din 
Republica Moldova, membri  ai CALM și 
secretariatul CALM pentru a face cunoș-
tinţă cu: serviciile sociale prestate de 
către administraţiile locale norvegiene; 
organismele și structurile KS, cu  pro-
bleme relevante unei asociaţii a autori-
tăţilor locale; procesul de reformă admi-
nistrativ-teritorială norvegiană; scopul, 
problemele și organizarea cooperării in-
tercomunale între administraţiile locale 
din Norvegia.
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LICHIDAREA RAIOANELOR  
AȘTEPTATĂ DE UNII, CRITICATĂ DE ALŢII. 
GUVERNUL ÎNCĂ NU ȘTIE CUM ÎI VA ÎMPĂCA!

Primarii din satele Moldovei 
cred că lichidarea raioanelor este 
binevenită, deoarece acestea și-au 
pierdut rolul odată cu descentrali-
zarea fi nanciară a administraţiilor 
locale. Părerea președinţilor de rai-
oane este însă împărţită.

În cadrul administraţiei pu-
blice raionale din Republica Mol-
dova activează 4.798 persoane, 
dintre care 135 au funcţii de dem-
nitate publică, 3.149 de persoane 
sunt în funcţii de conducere și 
execuţie, iar posturile de deservire 
tehnică și cele de specialitate sunt 
ocupate de 1.479, respectiv 35 de 
persoane, conform datelor Biroului 
Naţional de Statistică.

„STRATEGIA 
NU PREVEDE NIMIC”

Conform strategiei aprobate de 
Cabinetul de miniștri, realizarea 
reformei va avea loc în două etape. 
În primul rând, urmează ca Execu-
tivul să aprobe planul de acţiuni 
și foaia de parcurs care să preva-

dă modul în care această reformă 
trebuie să aibă loc și criteriile care 
vor sta la baza deciziilor autori-
tăţilor de la Chișinău. Până atunci, 
Guvernul nu știe încă până unde 
va ajunge reforma.

Secretarul general adjunct al 
Guvernului Valentin Guznac susţi-

ne că strategia prevede doar niște 
noţiuni de ordin general. „Nu este 
nici planul de acţiuni, nu sunt nici 
indicatorii de monitorizare. Atunci 
când va fi  planul de acţiuni cu in-
dicatori concreţi, costuri și termene 
vom putea vorbi despre lucruri pal-
pabile. Încă nu este elaborat con-
ceptul și principiile unor reforme 
teritorial-administrative la nivel lo-
cal. Conform hotărârii de guvern, în 
2 luni de zile trebuie să fi e aprobat 
planul de acţiuni. În strategie nu se 
prevede nimic, sunt niște norme de 
ordin general așa cum se fac strate-
giile, dar planul de acţiuni va fi  mai 
târziu”, a precizat Guznac.

GÂNDIREA ECONOMICĂ 
VA SCOATE SATELE 
DIN SĂRĂCIE

Primarul din satul Feșteliţa, 
raionul Ștefan Vodă, Nicolae Tu-

doreanu, spune că astăzi „consi-
liile raionale și-au pierdut rolul 
odată cu relaţiile directe dintre 
primării și autorităţile centra-
le. Ele nu mai controlează satele 
și nu mai trebuiesc. Eu nu mai 
merg la raion pentru că nu am ne-
voie. Avem semnătura electronică 
la trezorerie, iar orice modifi care 
o facem pe loc. Raioanele contro-
lează bugete mari – 32 de consilii 
raionale au mai mulţi bani decât 
cele 898 de primării”, explică edi-
lul de la Feșteliţa. Tudoreanu cre-
de însă că în perioada de tranziţie 
de la raioane la regiuni, ar fi  bine 
să se formeze prefecturi. „Repre-
zentantul guvernului trebuie să 
fi e prefectul care va asigura co-
municarea dintre guvern și teri-
toriu. Prefectura dă altă relaţie cu 
statul. Regionalizarea este al doi-
lea proces. De o dată nu ar fi  bine 
să fi e regiune”, subliniază prima-
rul de Feșteliţa.
Și primarul satului Capaclia 

din raionul Cantemir, Alexei Bu-
suioc, nu mai vede necesitatea 
păstrării raioanelor, care „nu mai 
servesc la nimic de când a intrat 
în vigoarea Legea fi nanţelor pu-
blice”. „Menirea lor e doar electo-
rală. Raionul nu răspunde de ni-
mic, doar mimează – când au fost 
ploi, s-au făcut că ne-au ajutat”, 
argumentează Busuioc. Edilul de 
la Capaclia optează mai mult pen-
tru revenirea la judeţe decât pen-
tru stabilirea unor regiuni. „Regi-
onalizarea poate sună bine, dar 
noi trebuie să revenim la judeţe, 
deoarece mulţi care au lucrat 
atunci au început a simţi benefi -
ciile. Judeţul trebuie să aibă o for-
mă de ajutor și verifi care a acte-
lor normative. Trebuie să rămână 
serviciile desconcentrate – poliţia, 

secţia de pașapoarte, serviciile 
medicale etc. care se subordone-
ază direct Chișinăului”, ne-a spus 
Alexei Busuioc. „Noi nu avem ne-
voie de șefi . Reforma trebuie să 
lovească în dictatura politică – cu 
cât vom fi  independenţi politic, cu 
atât mai bine se vor dezvolta lo-
calităţile”, crede Busuioc care su-
sţine că banii nu trebuie oferiţi pe 
merite politice.

Potrivit primarului din Capa-
clia, în ţara noastră se vorbește 
despre descentralizare fi nancia-
ră, dar puţini oameni o doresc. 
„Noi trebuie să gândim econo-
mic – nu avem apă, canalizare, 
drumuri, iluminare. Ţara nu e 
guvernul sau Chișinăul, suntem 
și noi, totul începe de la talpa 
ţării. Aplicăm pentru fonduri eu-
ropene, dar nici acolo nu putem 
direct. Când merg prin Germania, 
Polonia, le spun tuturor să nu dea 
banii în guvern, deoarece fondu-
rile sunt gestionate de fi guri poli-
tice, iar ele împart fi nanţele după 
culoarea politică. Dar cum rămâ-
ne cu restul satelor?”, se întreabă 
retoric primarul.

REORGANIZAREA 
NU VA ADUCE BENEFICII

Unii funcţionari din adminis-
traţiile raionale refuză să creadă 
că reorganizarea teritorială prin 
lichidarea raioanelor va aduce 
benefi cii. Aceștia evocă experie-
nţa judeţelor din perioada anilor 
1998-2001, când orașele și satele 
comasate au rămas uitate, iar cali-
tatea serviciilor au trezit nemulţu-
mirea multor oameni. Chiar dacă 
primăriile au obţinut autonomie 
fi nanciară, astfel că nu mai depind 
de raion, nu toţi primarii și cetăţe-
nii înţeleg cum funcţionează sis-
temul, ne spune președintele Con-
siliului Raional Ungheni, Ludmila 
Guzun.

„Primarii nu au înţeles lucrul 
ăsta și vin la consiliu după bani. 
Vin petiţii de la cetăţeni prin care 

ne cer să impunem primarul să 
rezolve o problemă. Reforma este 
binevenită, deoarece nu ne putem 
dezvolta așa cum trebuie. Polica 
bugetară trebuie modifi cată ca să 
stimulăm veniturile locale. Eu am 
trăit reforma din anii 1999, cu pă-
rere de rău, când serviciile s-au în-
depărtat de cetăţeni, iar asta a tre-
zit nemulţumirea lor. Anual avem 
un buget de aproximativ 50 mili-
oane de lei – banii sunt acumulaţi 
din venituri proprii și transferuri 
cu destinaţie specială, din care 2 
milioane de lei sunt destinate pen-
tru proiecte investiţionale în fo-
losul satelor”, a declarat Ludmila 
Guzun.

„VORONIN 
A ÎNVIAT RAIONUL”

Alţi funcţionari ne-au spus că 
nu au înţeles bine strategia Gu-
vernului, fi e nu au reușit să o ci-
tească, fi e nimeni de la Chișinău 
nu le-au explicat-o pe înţelesul 
lor. Bunăoară, șefa serviciului 
juridic de la Fălești, Ana Ceba-
niţă, crede că documentul a fost 
elaborat de savanţi și este foarte 
greu de priceput.

„Nu a fost nimeni să o tăl-
măcească. Dacă spun că vor să 
lichideze raionul, eu vă spun că 
orașul Fălești era o ruină. Atunci 
când Vladimir Voronin, așa cum 
este el, a revenit la raioane, aici 
era dezastru, chiar dacă noi avem 
potenţial economic mare. La Bă-
lţi era concentrat tot. Din anul 
2003 și până acum, să vedeţi că 
raionul a înviat. Avem monu-
mente istorice, stradă de granit 
și totul e renovat. Noi avem 32 
de sate, sunt primării care nu pot 
exista economic, stau șubred cu 
fi nanţele și au nevoie de noi. Pri-
marii sunt controlaţi de Cance-
laria de stat, dar raionul îi ajută 
la întocmirea bugetelor. Soluţia 
e reducerea personalului și co-
masarea primăriilor care nu pot 
exista”, crede Cebaniţă.

Strategia de reformare a 
administraţiei publice din Re-
publica Moldova  este un docu-
ment fără valoare, deocamdată, 
sugerează Cancelaria de Stat, 
iar discuţiile  privind lichidarea 
raioanelor sau comasarea loca-
lităţilor mici ar fi   premature. 
Așa sau altf el, Guvernul recu-
noaște  în document că intenţi-
onează să schimbe organizarea 
teritorial-administrativă a ţării 
însă va ști mecanismele acestor 
modifi cări cel mai devreme la 
toamnă. Importanţa strategiei 
nu poate fi  însă negată, aceasta 
stârnind deja dezbateri aprinse 
în spaţiul public. „moldNova” a 
solicitat opinia mai multor per-
soane din administraţia publică 
raională cu privire la documen-
tul aprobat de Guvern.

Valentin Guznac, secretar ge-
neral adjunct al Guvernului

Ludmila Guzun, președintele raionului Ungheni  
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RAIOANELE 
NU SUNT EFICIENTE

Tot din regiunea de nord a Re-
publicii Moldova am vorbit cu vi-
cepreședintele raionului Briceni, 
Anatolii Caduc. Acesta crede că ni-
meni nu este de acord cu noua re-
formă, dar se vor conforma noilor 
schimbări. „Ideea e bună, dar ex-
perienţa judeţelor ne arată că to-
tul se ducea la Edineţ, acolo unde 
era centrul judeţean. Ca să vorbim 
concret, trebuie de studiat strate-
gia, dar eu nu am văzut-o”, afi rmă 
funcţionarul.

Rolul raioanelor a scăzut în ul-
timul timp, iar acestea ușor-ușor 
vor dispărea, consideră, la rândul 
său, Mihai Mîţu, președintele raio-
nului Soroca. „Moldova are experi-
enţa de comasare a raioanelor. Eu 
nu am activat în perioada judeţelor, 
dar din ce îmi spun oamenii, aces-
tea aveau mai multe avantaje decât 
dezavantaje. Primăriile au fi nanţa-
re directă, iar raioanele și-au pier-
dut rolul de dirijare. Noi mergem 
spre formarea de structuri mari, 
dorim noi sau nu. Viaţa va arăta că 
nu sunt efi ciente raioanele. Noi mai 
avem în gestionare sănătatea și 

educaţia, în rest totul administrea-
ză primăriile. Reforma e bineveni-
tă doar dacă se face de dragul de a 
schimba situaţia, dar nu numai oa-
menii”, a concluzionat Mîţu.

Președintele raionului Cante-
mir, Andrei Ciobanu, spune că este 
conservator și își amintește că în 
perioada judeţelor se dezvoltau 
centrele judeţene, dar celelalte 
orașe și sate erau uitate. „Cante-
mir era uitat, totul era concentrat 
la Cahul. Sunt de acord ca ar tre-
bui schimbări, dar de început de la 
primăriile cu 300-400 de locuitori 
în sat, de la 1.200 locuitori la o pri-
mărie, astfel 20-30% din primării 
s-ar reduce. Aparatul președintelui 
are cei mai buni specialiști din rai-
on, iar noi organizăm seminare de 
instruire pentru primarii care nu 
știu administraţie publică”, expli-
că Ciobanu.

ÎN PERIOADA JUDEŢELOR 
EXISTA DOAR 
O PROBLEMĂ

Vicepreședintele raionului Ca-
hul Vlad Cășuneanu crede însă că 
reforma administrativ-teritorială 
este necesară, deoarece va reduce 
cheltuielile pentru întreţinerea ad-
ministrativă și va lichida raioanele 
mici care au aceleași state de perso-
nal. „Noi am trăit perioada judeţelor 
și mergea bine, aveam mai multe fi -
nanţe. Acum nu are importanţă cum 
se vor numi – regiuni sau judeţe. 
Unica problemă care era – oamenii 
trebuiau să se deplaseze la Cahul 
pentru un document. Ar trebui să se 
facă câte un ofi ciu în fi ecare raion 
pentru satele îndepărtate ca omul 
să nu vină pentru un document la 
sute de kilometri. În rest, bani erau 
mult mai mulţi în judeţ, se observa 
o dezvoltare”, susţine Cășuneanu.

Acesta neagă faptul că locali-
tăţile din afara centrului judeţe-

an erau uitate. „Bunăoară, raionul 
Cantemir a fost conectat la reţeaua 
de apă potabilă în timpul judeţu-
lui. Ei până acum nu au canaliza-
re chiar dacă sunt raion aparte. Ei 
nici apă nu aveau să aibă până în 
ziua de azi. Unde au văzut ei că nu 
era dezvoltare? Majoritatea anga-
jaţilor erau din Cantemir, iar mulţi 
dintre ei au rămas și se dezvoltă 
în continuare, cu nimic nu i-am 
ofensat”, explică vicepreședintele 
raionului Cahul.

„ÎNCĂ UN EXPERIMENT?”
Intenţia Guvernului a fost cri-

ticată dur de președintele raionu-
lui Dubăsari, Grigore Policinschi. 
Acesta a califi cat drept o „greșe-
ală fatală” strategia de reformare 
a administraţiei publice. „Încă un 
experiment ??!!! Nu cred că Gu-
vernul va merge la această nouă 
încercare atât pentru cetăţenii 
din raioane, cât și pentru efi cienţa 
întregului sistem administrativ 
din ţară !!! Banii trebuie investiţi 
pentru dezvoltarea sectorului real 
economic, pentru deschiderea de 
noi locuri de muncă și atunci vor 
fi  bani și în bugetele locale pentru 
asigurarea unor servicii de calita-
te!!! Dăm bani pentru optimizări 
???? Foarte straniu”, a scris acesta 
pe contul său de Facebook.

„Raioanele au activat de zeci de 
ani si au avut efect când erau și AP 
Centrale competente, când se lucra 
în interesul societăţii de sus până 
jos, când era economic dezvoltată 
fi ecare localitate și raionul întreg 
?! Cine au distrus cu politicile sale 
prostești acel complex social-eco-
nomic, agricultura, fabricile, uzine-
le ?! Oare nu tot acei ce strigau că 
vor reforme ?! Cine a distrus piaţa 
de vânzare a producţiei si mărfu-
rilor ?! Nu se poate de tolerat așa 
atitudine neprofesionistă… Este o 
greșeală fatală pentru tot sistemul 

administrativ din ţară. Dispare în-
crederea oamenilor în autorităţi 
(…)”, a mai comentat acesta.

UNEORI, ECONOMIA 
DICTEAZĂ POLITICA

Necesitarea reformării terito-
rial-administrative este susţinută 
și la Leova. „E nevoie nu de azi și nu 
de ieri. Dacă vor face cu jumătăţi 
de măsură nu-și vor atinge scopul. 
Mulţi funcţionari publici nu au ca-
pacitatea de a dezvolta localităţile. 
Trebuie neapărat să fi e o reformă”, 
afi rmă președintele raionului, Ion 
Gudumac. Acesta crede că situaţia 
actuală nu îi permite unei regiuni 
cu 50.000 de locuitori să aibă un 
contract de colaborare cu un judeţ 
din România care are 500.000 de 
locuitori. „Dacă era voinţă politică, 
această reformă era implementată 
demult. În 2-3 ani se face o refor-
mă”, constată Gudumac.

Președintele raionului Cimiș-
lia, Mihail Olărescu, a punctat că 

reformarea administraţiei publi-
ce locale trebuia implementată 
demult: „Comasarea raioanelor e 
dureroasă, dar câteodată sunt si-
tuaţii în care economicul dictează 
politicul și reformele ne impun să 
trecem peste durere ca să avem un 
rezultat mai bun. Într-adevăr, sunt 
prea multe raioane la așa un teri-

toriu mic. Consider că ar trebui să 
avem câteva regiuni și municipii”.

Conform Legii bugetului 
de stat pentru anul 2015, din 
suma totală de 7,4 miliarde de 
lei alocată administraţiilor lo-
cale (municipii, raioane și ora-
șe/sate) 53% au ajuns în bu-
getele consiliilor raionale. În 
bugetele localităţilor de nive-
lul I (sate/orașe) au ajuns 24% 
din suma totală, adică aproape 
1,8 miliarde de lei sau 1,7 mi-
liarde de lei dacă excludem lo-
calităţile din componenţa mu-
nicipiilor Chișinău și Bălţi.

DEPUTAŢII NU SE GRĂBESC 
SĂ COMENTEZE STRATEGIA

Reacţiile politicienilor privind 
strategia aprobată de Guvern încă 
întârzie. Mulţi dintre deputaţii con-
tactaţi nu au dorit să ne ofere vreo 
opinie pentru că încă nu citise do-
cumentul. Cel mai vehement a fost 
liderul socialiștilor, Igor Dodon, care 
a scris pe contul său de Facebook că 
se opune reformei administraţiei 
publice locale. Acesta susţine că „li-
chidarea raioanelor și primăriilor cu 
o populaţie mică vor avea efecte de-
zastruoase pentru oameni și pentru 
administraţia localităţilor. Socialiș-
tii se vor opune acestei noi „strate-
gii” antisociale și vor aborda această 
problemă la cel mai înalt nivel în 
Parlament. Guvernarea oligarhică 
va trece, iar raioanele vor rămâne”, 
a scris Igor Dodon.

Liberal-democratul Iurie Ţap 
crede însă că această reformă este 
„ultima speranţă” pentru Guvernul 
Filip. „Voi menţiona importanţa 
implicării tuturor actorilor intere-
saţi în procesul de reformă. Ceea 
ce nu s-a întâmplat la etapa ela-
borării și aprobării strategiei de 
reformă. Strategia elaborată de 
SIGMA trebuie să fi e văzută bine 
de guvern. Or, abordarea acestuia 
în primele cinci luni de guvernare 
lasă multe semne de întrebare”, a 
comentat deputatul. Potrivit lui 
Ţap, localităţile trebuie să fi e sus-
tenabile, capabile să-și colecteze 
impozitele. „La noi primăriile nu 
au capacitatea adminsitrativă, 
nu au specialiști și nu pot pres-

ta servicii. În cazul schimbărilor 
se eliberează resurse fi nanciare, 
cam 50%, astfel o parte din bani 
ar merge pentru recrutarea spe-
cialiștilor califi caţi, iar altă parte 
în prestarea serviciilor calitative. 
Guvernul e important să înţeleagă 
legătura acestei reforme”, a preci-
zat parlamentarul.

LICHIDAREA RAIOANELOR  
AȘTEPTATĂ DE UNII, CRITICATĂ DE ALŢII. 
GUVERNUL ÎNCĂ NU ȘTIE CUM ÎI VA ÎMPĂCA!

Mihai Mîţu, președintele rai-
onului Soroca  

Ion Gudumac, președintele raionului Leova 
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Congresul Autorităţilor Locale din Mol-
dova (CALM) a organizat o  masa rotundă de 
evaluare a rezultatelor vizitelor de studiu în 
cadrul proiectului   „Consolidarea potenţialu-
lui de conducere al femeilor din administraţia 
publică locală. Modele de bune practici”.  As-
tf el, în data de 3 noiembrie, a fost realizată o 
retrospectivă detaliată a celor mai memorabi-
le vizite în localităţi model din Republica Mol-
dova. Conduse de femei-primar, aceste locali-
tăţi au devenit istorii de succes, pentru că au 
dezvoltat proiecte și au implementat idei am-
biţioase, care au generat o schimbare în bine a 
vieţii localnicilor.

Seria de seminare a avut loc în perioa-
da iunie – octombrie 2016 și a reprezentat 
un veritabil tur de forţă, o oportunitate de 
a vedea femeile-primar în mediul lor fi resc, 

de a cunoaște și deprinde diferite strategii 
și modalităţi de rezolvare a problemelor ar-
zătoare ale localităţilor și oamenilor. Astfel 
că, în cadrul mesei rotunde, participantele la 
vizite au împărtășit impresiile pe care le-au 
trăit, dar și ideile pe care le-au preluat și le-
au implementat în activitatea zilnică.

Moderatoarea mesei rotunde,  Larisa Vo-
loh, preşedinta Reţelei Femeilor din cadrul 
CALM, primară de Palanca, raionul Ştefan 
Vodă, a menţionat că rolul femeii în comu-
nitate este unul determinant, și asta pentru 
că, așa cum are grijă de familia sa, poate 
avea grijă de o localitate întreagă. Totodată, 
edilul a specifi cat că femeile-primar din Re-
publica Moldova au demonstrat că pot adu-
ce schimbarea, sunt în stare să soluţioneze 
probleme complicate și se bucură de un su-
port considerabil din partea localnicilor.

Cu un cuvânt de salut din partea CALM 
s-a adresat participanţilor Tatiana Badan, 
preşedintă CALM, primară de Selemet, raio-
nul Cimişlia. Badan a menţionat că atât rolul 
femeilor primari, cât și a bărbaţilor primari 
este de a promova proiectele de dezvoltare 
socială pentru și în favoarea cetăţeanului.

Doamna Nadejda Darie, secretară coor-
donatoare a Reţelei Femeilor din cadrul 
CALM, a prezentat o sinteză generală a 
vizitelor de studiu care au avut drept scop 
creșterea rolului și consolidarea potenţia-
lului de conducere al femeilor din adminis-
traţia publică locală, încurajarea partici-
pării active a femeilor în cadrul procesului 
decizional local, precum și creșterea impli-
cării lor în cadrul Congresului Autorităţilor 
Locale din Moldova.  

În cadrul dezbaterilor, participantele 

au discutat subiecte sensibile și importan-
te, cum ar fi  dezvoltarea capacităţilor de 
conducere şi de luare a deciziilor, a vorbirii 
în public şi a autoafi rmării, de participare 
în campanii politice, de atragere a fondu-
rilor, sporirea participării și reprezentării 
femeilor în procesul de luare a deciziilor 
la nivel local.

Acest eveniment este organizat de Con-
gresul Autorităţilor Locale din Moldova, 
cu susţinerea Programului ONU „Femeile 
în politică”, care este implementat de En-
titatea Naţiunilor Unite pentru Egalitatea 
de Gen și Abilitarea Femeilor (UN Women) 
și Programul Naţiunilor Unite pentru Dez-
voltare (PNUD), în parteneriat cu Fundaţia 
Est-Europeană și Centrul „Parteneriat 
pentru Dezvoltare”, sprijinit fi nanciar de 
Guvernul Suediei.

TUR DE FORŢĂ AL RF CALM: DOAMNELE DE FIER ALE MOLDOVEI, 
MODELE DE BUNE PRACTICI PENTRU CONSOLIDAREA 
POTENŢIALULUI DE CONDUCERE AL FEMEILOR DIN APL!

În perioada 7-8 iunie, 25 de primării 
din Republica Moldova s-au întrunit în 
cadrul unui eveniment de două zile la Cos-
tești, Ialoveni, pentru a împărtăși experie-
nţele de crearea a Asociaţiilor de Băștinași.

„Autorităţile locale sunt campionii reforme-
lor, care, fi ind mai aproape de oameni, cunosc 
cel mai bine care sunt nevoile și aspiraţiile aces-
tora. În contextul migraţiei, APL au un rol foarte 
important în valorifi carea potenţialului care îl 
reprezintă migraţia la nivel local, aspect căru-
ia nu i-a fost acordată sufi cientă atenţie până 
acum. Prin Programul său tematic de ţară Mi-
graţie și Dezvoltare, SDC își propune să umple 
acest gol pentru a maximiza impactul pozitiv al 
migraţiei și a implica cât mai activ migranţii în 
procesele de dezvoltare locală”, susţine Simone 
Giger, Director SDC în Moldova.

Un element central în acest proces este 
implicarea migranţilor, prin crearea Asociaţi-
ilor de Băștinași, care au menirea de a con-
tribui la dezvoltarea localităţilor, prin imple-
mentarea unor proiecte comune, împreună cu 
autorităţile locale și membrii comunităţii.

„La doar 6 luni de la lansare, am reușit 

să realizăm un șir de activităţi care ne păre-
au imposibile la început. A fost desemnată 
persoana responsabilă pentru migraţie la ni-
vel local, avem o bază de date a migranţilor 
cu peste 700 înregistrări deja, este integrată 
componenta migraţiei în strategia socio–eco-
nomică locală, avem o Asociaţie a Băștinașilor 

creată cu 3 proiecte comune lansate și imple-
mentate. Vedem un potenţial enorm în migra-
nţi, și acum mai mult ca nici o dată suntem 
gata să mergem înainte cu aceste iniţiative 
comune toate menite să contribuie la dezvol-
tarea localităţii noastre”, susţine Victor Stînă, 
Primar de Gura Galbenei, raionul Cimișlia.

Această întrunire este organizată cu su-
portul fi nanciar al Agenţiei Elveţiene pentru 
Dezvoltare și Cooperare (SDC), în cadrul Proi-
ectului PNUD Migraţie și Dezvoltare Locală 
(MiDL), care își propune pilotarea iniţiativelor 
de integrare a migraţiei la nivel local în 25 
comunităţi din ţară

CALM INFO

25 DE PRIMĂRII, LIDERI ÎN DOMENIUL MIGRAŢIEI ȘI DEZVOLTĂRII
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A FOST LANSAT PRIMUL 
PORTAL ON-LINE 
DE ACCESARE 
A FONDURILOR EUROPENE 
PENTRU LOCALITĂŢILE 
DIN RM ȘI ROMÂNIA

Centrul de Drept și Iniţiative Demo-
cratice (CDID) anunţă lansarea primului 
portal on-line de accesare a fondurilor eu-
ropene disponibile pentru localităţile din 
Republica Moldova și România – www.
accesfonduri.eu.

Într-un comunicat de presă al Centrului, 
se spune că, în pragul lansării programelor 
operaţionale comune UE – RM, primăriile 
din Republica Moldova și cele din România 
se pot asocia mai ușor în vederea obţinerii 
fi nanţării europene prin prisma accesării 
granturilor transfrontaliere.

„Astfel, prin intermediul platformei de 
accesare a fondurilor transfrontaliere eu-
ropene – www.accesfonduri.eu, autorităţile 
publice din Republica Moldova  pot solici-
ta on-line un parteneriat sau înfrăţire cu 
o autoritate publică din spaţiul european. 
Aceași opţiune fi ind disponibilă și pentru 
autorităţile publice locale europene, care 
pot solicita un parteneriat cu primăriile din 
Republica Moldova”, se spune în comunicat.

În cadrul platformei sînt prezentate 
toate informaţiile necesare despre fondurile 
europene disponibile autorităţilor publice 
locale din Republica Moldova, „iar ţinînd 
cont de faptul că aceste fi nanţări au un ca-
racter transfrontalier, fondurile disponibile 
prin cadrul acestor programe operaţionale 
pot fi  accesate doar prin intermediul unor 
proiecte comune, fi ind nevoie de un parte-
neriat sau înfrăţire cu autorităţile publice 
cantrale, regionale sau locale din UE”.

În această ordine de idei, CDID spune 
că „vine în ajutorul autorităţilor publice din 
Republica Moldova, lansînd prima  platfor-
ma on-line de asociere/înfrăţire și accesa-
re a fondurilor transfrontaliere europene”. 
„Procesul este unul simplist, în care solici-
tantul alege judeţul sau raionul dorit pentru 
asociere/înfrăţire și completează un formu-
lar, ce apare imediat ce a fost selectat ju-
deţul/raionul”, se mai spune în comunicat.

Tribuna.md

Modelul european al înfrăţirilor 
prinde tot mai mult contur în Moldo-
va. Edilii susţin că pe lângă schimburile 
culturale și economice, înfrăţirile vor 
facilita accesul la fi nanţările UE în mod 
direct, evitând structurile guverna-
mentale, care deseori sunt distribuite 
pe criterii politice. 

Ion Guţu, primarul de Cazangic, raionul 
Leova, cunoaşte din propria experienţa be-
nefi ciile înfrăţirilor: „Acum cinci ani, când 
am devenit primar, mi-am propus să sem-
nez un acord de înfrăţire cu o localitate de 
peste Prut. De România ne leagă multe - 
aceeaşi limbă şi istorie, aceleaşi tradiţii şi 
aspiraţii europene. Experienţa României 
ne-ar ajuta şi pe noi să ajungem în Euro-
pa”, spune primarul de Cazangic. A anali-
zat mai multe posibilităţi de înfrăţire şi, în 
2012, împreună cu un grup de primari din 
Republica Moldova a mers într-o vizită în 
judeţul Prahova. Acolo a făcut cunoştinţă 
cu primarul de Tomşani şi a pus bazele 
unui parteneriat.

„Dacă în cazul altor comunităţi acor-
durile au rămas doar pe hârtie, partene-
riatul între Cazangic şi Tomşani a adus, 
în timp, mai multe rezultate. În primul 
rând, datorită vizitelor reciproce şi activi-
tăţilor culturale comune „ne-am înfrăţit” 
cu adevărat. Încrederea şi respectul câşti-
gat au deschis calea şi spre proiecte de 
infrastructură”, ne-a spusIon Guţu. Astfel, 
cu ajutorul fi nanciar al comunei Tomşani, 
am început reconstrucţia drumului cen-
tral din Cazangic, până acum fi ind asfal-
taţi 325 de metri, au fost procurate 200 
de plafoane pentru sistemul de iluminare 
stradală din sat. „Cel mai important bene-
fi ciu al înfrăţirilor este, însă, experienţa 
pe care am preluat-o de la colegii noştri 
de peste Prut. De exemplu, o familie din 
Cazangic a construit în sat o seră pe o 
suprafaţă de 70 de ari, încălzită pe bio-
masă, după un model din Tomşani şi aju-
tată de specialiştii de acolo. Chiar dacă 
se întinde pe o suprafaţă mare, sera este 
economă şi poate fi  gestionată de numai 
3 persoane. Şi eu, ca primar, am învăţat 
multe de la omologul meu, Mihai Florin 
Pelin. Împreună căutăm soluţii pentru a 
scoate sărăcia din sate şi avem multe alte 
obiective comune, inclusiv de a participa 
în programele de fi nanţare ale Uniunii 
Europene”, mai spune primarul de Cazan-
gic. Ion Guţu crede că succesul partene-
riatului se datorează susţinerii din partea 

sătenilor, a consiliului local, a agenţilor 
economici din sat, dar şi deschiderii din 
partea locuitorilor din Tomşani. „Unul din 
secretele succesului este că s-a trecut ra-
pid de la vorbe la fapte. Important este 
rezultatul concret, nu o hârtie uitată în 
sertar”, susţine Ion Guţu.

FONDURILE EUROPENE 
VOR PUTEA FI ACCESATE DIRECT

Potrivit lui Viorel Furdui, directorul 
executiv al Congresului Autorităţilor Lo-
cale din Moldova (CALM), numai pe par-
cursul ultimilor doi ani au fost încheiate 
peste două sute de acorduri de înfrăţire, 
cele mai multe fi ind cu localităţile din 
România. Dar există înfrăţiri şi cu une-
le comune din Polonia, Cehia, Slovacia, 
Ucraina, Letonia, Estonia etc. „Împreună 
cu Asociaţia Comunelor din România, am 
creat un consiliu prin intermediul căruia 
promovăm parteneriatele dintre locali-
tăţile de pe ambele maluri ale Prutului. 
Mai mult, împreună am insistat ca în le-
gislaţia României să fi e inclusă o preve-
dere prin care comunele din România să 
poată fi nanţa în mod direct, din bugetele 
locale, proiectele comunităţilor partenere 
din Republica Moldova. Comuna Cojuşna, 
care a obţinut în acest fel 10 000 de euro 
pentru realizarea unui proiect social, este 
doar un exemplu de succes. CALM a im-
pulsionat procesul de înfrăţire, care acum 
ia amploare şi aduce rezultate. Iar cel mai 
mare succes al înfrăţirilor este că oame-
nii stabilesc noi relaţii, îşi schimbă men-
talitatea şi modul de administrare. Este 
o şcoală bună şi o investiţie strategică în 
viitor. Ыatele şi oraşele mai prospere din 
Moldova sunt conduse de primari care 
benefi ciază de oportunităţile oferite de 
înfrăţiri şi au preluat bune experienţe de 
peste hotare”, a mai  spus Viorel Furdui 
pentru Report.md.

Potrivit lui, înfrăţirile sunt o condiţie 
obligatorie şi pentru accesarea fondurilor 
europene, cum ar fi  programul de coope-
rare transfrontalieră România - Republica 
Moldova, fi nanţat de Uniunea Europeană. 
„În condiţiile Republicii Moldova, unde 
structurile guvernamentale distribuie fon-
durile pe criterii politice, după nişte pro-
ceduri neclare, asemenea programe sunt 
singura şansă a APL-urilor de a obţine 
fonduri pentru reabilitarea infrastructurii 
sau altor nevoi ale comunităţilor”, susţine 
Viorel Furdui.

PROIECTELE COMUNITARE FINANŢATE 
DIN EXTERIOR TREBUIE SĂ FIE 
GESTIONATE DE AUTORITĂŢILE LOCALE

„Suntem în discuţii cu partenerii de dez-
voltare pentru ca să-i convingem că e timpul 
să creeze programe de fi nanţare directă a 
APL-urilor, care vor fi  în acest fel mult mai 
efi ciente. APL-urile nu mai trebuie să fi e 
dependente de factorul politic. Şi se pare că 
mai mulţi donatori, între care SUA, România 
pregătesc proiecte de acest gen. De exemplu, 
Premierul român Dacian Cioloş a declarat 
că Guvernul de la Bucureşti îşi propune să 
privilegieze oraşele şi comunele din Republi-
ca Moldova care au înfrăţiri cu localităţi din 
România”, spune Viorel Furdui. „Finanţările 
directe vor responsabiliza APL-urile, le vor 
creşte capacităţile, dar, cel mai important, 
e că banii vor ajunge în localităţile care au 
nevoie de ei şi nu vor mai fi  distribuite în 
funcţie de culoarea politică a primarului”, 
susţine Viorel Furdui. Un exemplu în acest 
sens este cel al Tatianei Badan, primarul sa-
tului Şelemet din raionul Cimişlia. Deoarece 
primăriţa a fost mereu independentă politic, 
nu a benefi ciat de mare susţinere fi nancia-
ră de la centru. În schimb, a ştiut să atra-
gă fonduri externe în sat. Aşa a reconstruit 
grădiniţa din sat, a creat un centru de dez-
voltare pentru copii cu dizabilităţi, a reparat 
drumuri şi primăria satului

Pentru a le veni în ajutor şi altor pri-
mari care îşi doresc să atragă investiţii 
străine în comunitatea lor, Centrul de 
Drept şi Iniţiative Democratice din Moldo-
va a lansat recent primul portal on-line de 
accesare a fondurilor europene disponibile 
pentru localităţile din Republica Moldova 
şi România. Deoarece fi nanţările au carac-
ter transfrontalier, fondurile disponibile 
prin aceste programe operaţionale pot fi  
accesate doar prin intermediul unor proi-
ecte comune, fi ind nevoie de un parteneriat 
sau înfrăţire cu autorităţile publice centra-
le, regionale sau locale din Uniunea Euro-
peană. Prin intermediul platformei www.
accesfonduri.eu – autorităţile publice din 
Republica Moldova pot solicita on-line un 
parteneriat sau înfrăţire cu o autoritate 
publică din spaţiul european, inclusiv din 
România. Solicitantul poate alege judeţul 
sau raionul dorit pentru asociere, înfrăţire 
şi completează un formular. Aceeaşi opţi-
une este disponibilă şi pentru autorităţile 
publice locale europene, care pot solicita 
un parteneriat cu primăriile din Moldova.

Natalia COSTAŞ

ÎNFRĂŢIRILE AR PUTEA SCOATE ÎNFRĂŢIRILE AR PUTEA SCOATE 
SĂRĂCIA DIN SATE
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În perioada 21-23 iunie 2016, exper-
tul juridic al Congresului Autorităţilor 
Locale din Moldova (CALM) a participat 
la seminarul “Etica socială la nivel local: 
de la concept la acţiune”, care s-a desfă-
șurat în orașul Kyiv (Ucraina). La seminar 
au participat primari, membri-delegaţi 
ai Congresul autorităţilor locale și regi-
onale și reprezentanţi ai asociaţiilor au-
torităţilor locale și regionale din Ucraina, 
Moldova, Georgia, Armenia, Azerbaidjan 
și Belarus.

Lucrările seminarului au avut drept scop 
sporirea nivelului de informare și de pregăti-
re a  primarilor privind implementarea stan-
dardelor etice în politicile publice, precum și 
respectarea de către aceștia a normelor etice 
în activităţile publice desfășurate, în special 

în procesele decizionale și de transparenţă. 
Totodată, seminarul a servit în calitate de 
platformă pentru schimbul de experienţă 
dintre aleșii locali din fostele republici sovi-
etice și colegii acestora din statele europene 
privind căile de dezvoltare a politicii etice în 
luarea deciziilor la nivel local.

Prezentările și lucrul în echipe din ca-
drul seminarului au fost axate pe etica 
socială și rolul acesteia în consolidarea 
încrederii faţă de autorităţile publice lo-
cale, fi ind luate în vedere instrumentele 
și mecanismele existente pentru sporirea 
transparenţei și responsabilităţii la nivel 
local. Astfel, au fost examinate perspecti-
va europeană a eticii sociale în activitatea 
autorităţilor administraţiei publice locale, 
posibilitatea utilizării metodelor și instru-
mentelor efi ciente în lupta cu corupţia și 

sporirea transparenţei în procesul luării de-
ciziilor, responsabilitatea și conduita etică, 
importanţa eticii și responsabilitatea (faţă 
de alegători) a autorităţilor publice locale, 
transparenţa decizională a autorităţilor pu-
blice locale (principiile repartizării mijloa-
celor bugetare, perfectarea achiziţiilor pu-
blice), practica europeană efi cientă pentru 
o administrare publică locală la standarde 
evoluate. 

Activitatea echipelor de lucru a fost de-
dicată transparenţei și responsabilităţii 
la nivel local. În acest scop participanţii au 
fost repartizaţi în patru grupuri de lucru: 
consiliile locale, autorităţile publice locale 
executive, sectorul privat și societatea civi-
lă. Grupurile de lucru au analizat cum sunt 
percepute autorităţile publice locale de co-
lectivităţile locale, de sectorul privat sau de 

societatea civilă, care sunt problemele care 
apar în raporturile dintre acestea și care ar 
fi  soluţiile problemelor identifi cate. La semi-
nar au fost examinate, de asemenea, iniţia-
tivele locale care vor fi  susţinute în cadrul 
proiectului.  

Seminarul a fost organizat de Congresul 
autorităţilor locale și regionale al Consiliului 
Europei, în cadrul programului tematic “Con-
solidarea bazelor instituţionale ale adminis-
traţiei publice locale”, realizat împreună cu 
directoratul General  pentru problemele de-
mocraţiei. Acest program este fi nanţat de 
Uniunea Europeană și Consiliul Europei și 
se realizează de Consiliul Europei în cadrul 
colaborării de program, perioada 2015-2017, 
pentru Armenia, Azerbaidjan, Georgia, Repu-
blica Moldova, Ucraina și Belarus.

CALM PROMOVEAZĂ STANDARDELE EUROPENE ÎN ETICA 
SOCIALĂ ÎN LOCALITĂŢILE DIN REPUBLICA MOLDOVA!

Autorităţile centrale se bucură de 
cea mai mică încredere din ultimii 16 
ani de măsurări sociologice, fi ind sur-
clasate de autorităţile locale care se 
bucură de mai multă încredere printre 
cetăţenii RM, potrivit unui comunicat 
de presă.

Autorităţile locale sunt și cel mai des 
solicitate să presteze diverse servicii ceru-
te de cetăţeni, deși administrează astăzi 
cea mai mică parte a bugetului naţional. 
Percepţia cetăţenilor este mai negativă 
faţă de autorităţi decât este experienţa lor 
individuală în raport cu aceste instituţii. 
În acest fel, deschiderea, dialogul, con-
sultarea, accesul la servicii, comunicarea 
efi cientă, pot schimba esenţial datele pro-
blemei legate de percepţia foarte negativă 
asupra guvernării în Republica Moldova, 
transpare ca o concluzie a cercetării efec-
tuate de IDIS Viitorul, „Calitatea guvernă-
rii evaluată prin prisma serviciilor prestate 
de stat”, implementată în perioada 14-25 
septembrie, 2016, de Compania sociologică 
”CBS Axa”.

Cel mai des populaţia apelează la servi-
ciile prestate de către instituţiile medicale 
– 58%, instituţiile de învăţământ – 12,4% 
și administraţia publică locală – 11%, care 
lucrează și cel mai bine.

În top trei, de ce mai mare încredere 
în rândul cetăţenilor se bucură: biseri-
ca – 70%, primăria – 58,1%  și mass 
media – 58%, iar la polul neîncrederii 
se află Guvernul – 70,5%, Președintele 

– 75,6% și Parlamentul – 72,5%.
”Faptul că autorităţile centrale ale sta-

tului se bucură de cea mai mică încredere 
este un indicator de îngrijorare, care arată 
de fapt efectul cumulativ al unor factori 
de ordin economic, social și politic în acest 
moment”, a explicat Veaceslav Ioniţă, ex-
pert IDIS Viitorul.

Degradarea încrederii cetăţenilor în 
instituţiile centrale ale statului a urmat o 

tendinţă în declin constant după o crește-
re până la anul 2006, înregistrând în 2005 
cea mai mare încredere – 52%. Cu cât sunt 
instituţiile mai accesibile, mai deschise la 
comunicare, oferind servicii de calitate, cu 
atât și experienţele individuale ale respon-
denţilor chestionaţi marchează indicatori 
pozitivi în raport cu aceste autorităţi. So-
luţionarea pozitivă a solicitărilor cetăţe-
nilor de către instituţia publică, crește de 
două ori încrederea cetăţenilor în insti-
tuţie.

Produsul sociologic lansat astăzi de 
IDIS Viitorul în mass media reprezintă 
#1 număr al unui nou produs de cerceta-
re”People Watch”, care va măsura areale 
tematice de interes public sporit. Sondajul 
a inclus totodată și o serie de chestiuni ce 
se referă la poziţionarea unor candidaţi 
înregistraţi în cursa electorală. Sondajul 
naţional a fost administrat de Compania 
CBS Axa în perioada 14-25 septembrie pe 
un eșantion de 1108 persoane cu o marjă 
de eroare de plus, minus 3%.

SURSA: www.provincial.md

AUTORITĂŢILE LOCALE DEPĂȘESC AUTORITĂŢILE 
CENTRALE LA ACEST CAPITOL!
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PRIMARII CALM, ÎN MAROC: PRIMARII CALM, ÎN MAROC: 
PLATFORMĂ DE STUDIU PRIVIND MIGRAŢIA PLATFORMĂ DE STUDIU PRIVIND MIGRAŢIA 
ȘI DEZVOLTAREA LOCALĂȘI DEZVOLTAREA LOCALĂ

În perioada 20-26 noiembrie cu-
rent, 16 primari, însoţiţi de preșe-
dintele Congresului Autorităţilor 
Locale din Moldova (CALM), Ta-
tiana Badan și de Valentin Guznac, 
secretarul general-adjunct al Gu-
vernului, dar și reprezentanţi ai 
proiecutului Migraţie și Dezvoltare 
MIDL, au efectuat o vizita de studiu 
în Maroc, ţara care deţine o expe-
rienţă unică în ceea ce privește im-
plementarea proiectelor ce vizează 
implicarea migranţilor în dezvolta-
rea localităţilor de baștină.  

În prima zi a vizitei de studiu, primarii 
au avut o întrevedere cu Jaouad Dequiuec, 
Director pentru cooperare în cadrul Ministe-
rului Marocanilor de pretutindeni şi afaceri 
migraţionale, care a împărtășit participanţi-
lor experienţa ţării sale în acest domeniu. 
Totodată, au avut oportunitatea să discute 
cu reprezentanţi ai Consiliului Regional din 
Souss-Massa.

Edilii au remarcat că multe din proiec-
tele aplicate în Maroc pot fi  preluate și im-
plementate în ţara noastră. «Deja am iden-
tifi cat idei interesante pe care vom încerca 
să le implementăm la noi în localitate. În 
special, mi-a plăcut practica de a avea o 
platforma a tuturor migranţilor înalt ca-
lifi caţi - instrument ce permite atragerea 
băştinaşilor în dezvoltarea locală.», a me-
nţionat primarul de Cărpineni, Hâncești, 
Ion Cărpineanu. Impresiile despre vizita de 
studiu au fost pozitive și pentru alţi parti-
cipanţi.

Edilul de Chișcăreni, Silvia Ţurcanu, a 
menţionat că ceea ce a văzut în Maroc a de-
terminat-o să efectueze o reevaluare a po-
tenţialului migranţilor în ceea ce privește 
derularea activităţilor menită să conducă 
la dezvoltarea localităţii pe care o condu-
ce: ”Am revenit acasă din vizita de stu-

diu în Maroc. Am lăsat sa se sedimenteze 
emoţiile, ca să mă pot expune. Am văzut 
o altă lume, o altă cultură… Am văzut oa-
meni mândri de ţara lor, cetăţeni care-și 
iubesc foarte mult REGELE LOR. Fiindcă 
îi iubește și el pe cetăţeni și ţine mult la 
ei. Am avut conexiuni cu reprezentanţi ai 
statului, care recunosc că migranţii sunt 
o forţă, care dezvoltă ţara. Am avut în-
tâlniri cu reprezentanţi ai Ministerului 
responsabil pentru marocanii afl aţi peste 
hotare. Mi-a plăcut faptul că marocanii 
au o atitudine foarte responsabilă faţă 
de baștina lor, că utilizează competenţele 
lor, pe care le-au căpătat și perfecţionat 
în alte ţări mai dezvoltate (din Europa, 
SUA, Canada ș.a.) pentru a ajuta ţara de 
origine. Au început a ajuta baștina cu 
proiecte mici, sociale. Fiindcă știau că ce-
lora care au rămas acasă le este greu. Mai 
ales investeau în educaţie, procurarea de 
autobuze pentru transportarea elevilor la 
școli, în alimentaţia elevilor, în asigura-
rea satelor cu apă potabilă. Ca mai apoi 
sa caute, acolo unde se afl ă, oameni cu 
inima mare și să-i motiveze să investe-
ască la baștina lor (proiecte economice, 
de infrastructură, de ocrotire a sănătăţii, 
în sfera turismului, a agriculturii ș.a.). 
Implicarea migranţilor nu rezidă întot-
deauna în surse fi nanciare. De multe ori 
migranţii vin cu aparataj medical, cu me-
dicamente, cu oferirea timpului lor preţios 
și cunoștinţelor pentru citirea unor lecţii 
studenţilor sau petrecerea unor operaţii 
complicate. Noi, membrii delegaţiei din 
Moldova, avem ce învăţa din experienţa 
Regatului Maroc în ceea ce privește im-
plicarea marocanilor plecaţi din ţară în 
dezvoltarea baștinei. Eu vreau sa zic un 
mare ”Mulţumesc” Agenţiei Elveţiene de 
Dezvoltare și Cooperare, care susţine fi -
nanciar Proiectul ”Migraţie și Dezvoltare 
Locală” și care este implementat de PNUD 

Moldova pentru vizita de studiu în Maroc, 
pentru oportunitatea de a învăţa din suc-
cesele și din greșelile marocanilor, pentru 
ideile interesante cu care am venit acasă 
și care trebuie implementate de cei 16 pri-
mari, care au avut norocul să fi e selectaţi. 
Ne-am întors acasă și suntem datori să 
implementăm la cel mai înalt nivel proi-
ectul, care primește fi nanţare din MiDL 
în mărime de 20 mii de dolari SUA legat 
de amenajarea parcului din centrul satu-
lui Chișcăreni. Aici vom avea nevoie și de 
contribuţia băștinașilor noștri. Mai apoi 
avem atâtea idei interesante.”, a specifi cat 
Ţurcanu. 

În context, edilul de Colibași, Ion Dol-
ganiuc, a reiterat valoarea adăugată a unor 
astfel de vizite: ”Am vizitat reprezentanţa 
PNUD din Maroc, Ministerul Marocanilor 
de Pretutindeni. Marocul are o experienţă 
relevantă în domeniul migraţiei la a III-a 
generaţie. Sper că experienţa acumulată 
să fi e de bun augur în procesul de implica-
re a colibăsenilor de pretutindeni în viaţa 
localităţii și la moment, în mod deosebit, la 
acel proiect ambiţios ,,Crearea Sălii Poliva-
lente de Sport în satul Colibași».

Ghenadie Ivașcenco, coordonator de 
proiecte în cadrul Programului Naţiunilor 
Unite pentru Dezvoltare (PNUD), a efec-
tuat o analiză riguroasă a lecţiilor pe care 
le pot învăţa primarii moldoveni: ”Moldo-
va este in Europa si Maroc este in Africa. 
Salariile medii în Moldova si Maroc sunt 
similare si oscilează in jurul a 150-200 
euro/luna. Ambele tari suntem puternic 
afectate de migraţie. Doar ca Maroc deja 
se relansează economic, iar Moldova 
încă continuă căderea. 20-25% din po-
pulaţia satelor și orașelor din Moldova 
și Maroc au emigrat peste hotare. Mol-
dovenii pleacă în UE și spre șantierele de 
construcţii din Rusia. Marocanii pleacă 
spre Europa și șantierele de construcţii 

din Golful Persic (Dubai, Abu Dabi, Ara-
bia Saudita, Kuwait, Qatar). Diferenţa 
este ca migraţia masivă a început în Ma-
roc în anii 60, iar Moldova în anii 90. O 
diferenţă de 30 de ani, ceea ce înseamnă 
că procesele din Maroc se vor repeta în 
Moldova la o distanţă de 20-30 de ani. 
Pentru că, în contextul globalizării, mi-
graţia este un fenomen care acţionează 
cu o precizie asemănătoare legilor natu-
rii (întotdeauna oamenii vor tinde sa se 
mute din regiuni mai sărace în regiuni 
mai bogate). Nu ne rămâne decât să ob-
servam experienţa Marocului, pentru a 
învăţa din greșelile și succesele lor.”

Programul Naţiunilor Unite pentru 
Dezvoltare în Moldova a lansat Proiectul 
„Integrarea Migraţiei în Dezvoltarea Loca-
lă” (denumirea prescurtată – „Migraţie şi 
dezvoltare locală” (MiDL) care presupune 
abilitarea și mobilizarea migranţilor pentru 
o dezvoltare locală durabilă. Acest proiect 
este parte componentă a unei intervenţii 
multianuale a Agenţiei Elveţiene pentru 
Dezvoltare și Cooperare (SDC) în domeniul 
migraţiei și dezvoltării (M&D) și va fi  imple-
mentat în cadrul unui parteneriat cu alte 
două proiecte de către Misiunea în Moldo-
va a Organizaţiei Internaţionale pentru Mi-
graţie și Agenţia Internaţională pentru In-
formaţie din Ţara de Origine (IASCI/NEXUS). 
În premieră, în Republica Moldova este pilo-
tată integrarea migraţiei la nivel local în 25 
localităţi de pe întreg teritoriul ţării. Pentru 
un rezultat cât mai bun, în cadrul primării-
lor au fost desemnate persoane responsabile 
pentru migraţie, a fost integrată componen-
ta migraţiei în strategiile socio-economice 
locale și au fost create Asociaţii ale Băști-
nașilor plecaţi din aceste localităţi. Graţie 
acestor intervenţii, în primele şase luni ale 
anului curent, peste 100 proiecte locale au 
fost desfășurate de migranţi, în comun cu 
primăriile.
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CALM ÎȘI INSTRUIEȘTE MEMBRII!!!CALM ÎȘI INSTRUIEȘTE MEMBRII!!!
CALM a continuat seria de seminare de instruire 
cu genericul: „Bugetarea pe bază de programe și 
performanţă”.  Experţii CALM au susţinut un curs 
teoretic, dar și au răspuns la întrebările  primarilor 
și contabililor, persoane implicate direct în elabo-
rarea și gestionarea bugetelor locale. Instruirile au 
avut loc in cadrul Proiectului  „Consolidarea ca-
pacităţilor CALM în domeniul fi nanţelor publice“ 
implementat de Congresul Autoritatilor Locale din 
Moldova, în parteneriat cu Asociaţia Autorităţilor 
Locale din Slovacia (ZMOS) și Asociaţia ofi ţerilor 
fi nanciari din Administraţia Publică Locală din Slo-
vacia (AKE SR) și este fi nanţat de Ofi ciul Regional 
PNUD pentru Europa și ţările CSI.

CAHUL

ȘTEFAN VODĂ

HÂNCEȘTI

SÎNGEREI

CĂUȘENI
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